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Commission de la Défense nationale Commissie voor Landsverdediging 
 

du 

 

MERCREDI 5 JUILLET 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 5 JULI 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 00 et présidée par M. Hugues Bayet. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.00 uur en voorgezeten door de heer Hugues 
Bayet. 
 

01 Samengevoegde interpellatie en vraag van 

- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De transparantie in het SCAF-dossier" 
(55000433I) 
- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het SCAF-programma" (55037657C) 

01 Interpellation et question jointes de 

- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La transparence dans le dossier SCAF" 
(55000433I) 
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le programme SCAF" (55037657C) 
 

01.01  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, als voorstander 

van een vroege instap in een van de projecten van de zesde generatie 
gevechtsvliegtuigen heeft onze partij in april 2021, ondertussen twee 
jaar geleden, een voorstel van resolutie ingediend met de duidelijke 
vraag om een objectieve, vergelijkende keuze te maken van de 
verschillende op te starten projecten, in onderhandeling te treden met 
de initiatiefnemers van de verschillende projecten, te onderzoeken of er 
een strategie in de Benelux mogelijk was en het Parlement tijdig bij de 
besluitvorming te betrekken. 
 
Twee weken geleden, op 21 juni, vond een gedachtewisseling plaats, 
waar we post factum kennis konden nemen van de beslissing om een 
waarnemer te sturen naar het Frans-Duits-Spaanse SCAF-project en 
om 360 miljoen euro in het kader van het ontwikkelingsprogramma vrij 
te maken. 
 
De CHOD wist in januari al te zeggen dat hij een sterke politieke druk 
voelde om bij de keuze bij het Franse project uit te komen. U zei toen 
dat daar niets van klopte. Toen ik u daarover ondervroeg, kreeg ik zelfs 
de indruk dat u geërgerd was, alleszins toch een klein beetje, over de 
uitspraken daarover van de CHOD in de pers. 
 
Nadat een aantal collega’s en ikzelf geregeld gevraagd hadden hoe het 
zat met de besluitvorming en of het Parlement erbij betrokken zou 
worden, kregen we van u op 21 juni een toelichting. Daaruit heb ik het 
volgende geleerd. Op basis van zijn vergelijkende analyse tussen het 
GCAP, het Tempestprogramma en het SCAF-programma via open 
sources, kwam de defensiestaf, die ook een toelichting gaf, voorwaar 
uit bij het SCAF-programma. 
 
U liet opmerken dat er een goede vergelijking gemaakt was en wees op 
het belang vanuit politiek oogpunt dat het om een Europees project 
gaat. 
 

01.01  Peter Buysrogge (N-VA): 

Notre parti est favorable à une 
participation précoce à l’un des 
projets de la sixième génération 
d’avions de combat. Dans une 
résolution de 2021, nous deman-
dions notamment une étude 
comparative objective des différents 
projets et l’implication du Parlement 
dans le processus décisionnel. 
 
Le 21 juin, nous avons été informés 
de la participation de la Belgique 
comme observateur au programme 
de Système de Combat Aérien du 
Futur (SCAF), pour lequel un 
montant de 360 millions d’euros a 
été dégagé. 
 
En janvier 2023, le CHOD a déclaré 
qu’une forte pression politique était 
exercée en faveur de ce projet 
français, ce que la ministre a 
contesté. Lors de l’échange de vues 
du 21 juin 2023, l’état-major de la 
Défense a affirmé que les analyses 
réalisées débouchaient sur le 
programme SCAF. La ministre a 
elle aussi reconnu que le dossier 
évoluait dans cette direction.  
 
Avant le 21 juin 2023, aucun docu-
ment n'a été mis à notre disposition 
pour que nous puissions le 
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Eigenlijk hebben we, zolang het besluitvormingsproces liep, geen enkel 
document ter inzage gekregen. Pas na het debat op 21 juni werden ons 
twee documenten toegestuurd. Het eerste was het eindrapport van de 
werkgroep dat, kort geformuleerd, concludeerde dat er hoe dan ook 
geïnvesteerd dient te worden in een next-generation air combat system. 
Een voorkeur voor deze of gene werd daarbij niet uitgesproken. 'Hoe 
dan ook investeren, want dat is belangrijk voor onze industrie', luidde 
de boodschap. Er was geen uitspraak pro of contra SCAF of pro of 
contra GCAP in te bespeuren. Het tweede document bleek de 
powerpointpresentatie te zijn van de kolonel op basis van de open 
sources, waar ik daarnet naar verwees. Voor het overige weet het 
Parlement in de huidige fase niets. De collega’s van de meerderheid, 
die op collega Bayet na allen uitblinken in afwezigheid, weten wellicht 
meer. Wij tasten in het duister. 
 
Een van de vragen die rijzen, is waar en wanneer de defensiestaf of de 
regering contact had met de initiatiefnemers van de projecten, zij het 
een ervan. Het kan toch niet zijn dat men hier louter op basis van open 
sources en een politiek uitgangspunt uitkomt bij één enkel programma. 
Het is moeilijk aan te nemen dat er geen contact is geweest, noch op 
niveau van de defensiestaf, noch op niveau van de regering. 
 
Voorts hebben we er evenmin weet van of er nog bijkomende studies 
zijn geweest, welke nota’s er zijn opgemaakt en welke documenten voor 
de besluitvorming zijn opgemaakt. We beschikken alleen over de kleine 
bundel waar ik net naar verwees. Het kan niet dat er enkel is gewerkt 
op basis van die ene nota. 
 
We hebben er ook het gissen naar welk engagement dat alles precies 
inhoudt. De regering heeft beslist een waarnemer te sturen en 
360 miljoen vrij te maken, maar wat houdt dat precies in? Kunnen we 
de beslissing met het ondertekende engagement van de regering 
krijgen? 
 
Ik wil die documenten kunnen inkijken. Het Parlement en bij uitbreiding 
de bevolking hebben daar recht op. 
 
Kan de beslissing uiteindelijk evolueren naar een volwaardig lidmaat-
schap? Ik zou het niet weten. Sluiten we daarmee het Tempest-
programma definitief uit? Staan er ergens exclusiviteitsclausules? Ik 
zou het niet weten. Wat betekent dat alles voor de toekomst? Gaat ons 
engagement verder dan 360 miljoen euro? 
 
Tijdens het interessante NAVO-debat van vanochtend verweet de PS, 
bij monde van Christophe Lacroix, de N-VA dat zij met Steven Vandeput 
en de vorige regering de factuur van de F-35 naar de volgende regering 
heeft doorgeschoven? Is dat hier anders? Ik zou het niet weten. 
 
Wat de redenen betreft om niet te kiezen voor het Tempestprogramma, 
er is de exclusiviteit, terwijl het Tempestprogramma geen Europees 
project, en dus minder interessant dan het Franse, wordt genoemd. Het 
Verenigd Koninkrijk is voor mij althans nog altijd een Europees land, al 
maakt het geen deel meer uit van de Europese Unie. Overigens maakt 
Italië wel deel uit van het Tempestprogramma. Het klopt dus niet 
volledig, als men argumenteert dat men met SCAF voor Europa kiest. 
 
Het Tempestprogramma zou ook minder ethisch dan het Frans-Duitse 
programma, omdat er voor Saoedi-Arabië gekozen zou worden. Op 
basis van de open sources luidt de conclusie dat dat een minpunt is en 

consulter. Après le débat, deux 
documents nous ont été transmis. 
Dans son rapport final, le groupe de 
travail ne s'est pas prononcé pour 
ou contre le SCAF. Le deuxième 
document était la présentation 
PowerPoint de l'échange de vues. 
Nous sommes donc toujours dans 
le flou le plus total. 
 
Où et quand des contacts ont-ils eu 
lieu avec les différents projets? Une 
décision peut-elle être prise sur la 
seule base de documents open 
source? Des études complémen-
taires ont-elles été réalisées? 
 
Quel engagement est-il pris 
précisément? En quoi consiste 
exactement la décision d'envoyer 
un observateur et de dégager des 
moyens? Pouvons-nous consulter 
tous les documents?  
 
Cela signifie-t-il que les autres 
projets soient définitivement 
écartés? Existe-t-il des clauses 
d'exclusivité? Notre engagement 
va-t-il au-delà de ces 360 millions 
d'euros? Quel sera le montant final 
de la facture? 
 
Il se murmure que la préférence 
n'est pas donnée au programme 
Tempest parce qu'il ne s'agit pas 
d'un projet européen mais le 
Royaume-Uni est toujours un pays 
européen et l'Italie participe 
également à ce programme. En 
outre, le programme Tempest serait 
également moins éthique que le 
programme franco-allemand parce 
que l'Arabie saoudite y serait 
associée. Cela signifie-t-il que toute 
forme de collaboration avec des 
pays arabes soit par définition 
exclue du programme SCAF? 
 
Qu'en est-il du choix du gouverne-
ment de ne pas armer les drones? 
Cet élément figure-t-il dans le 
contrat? Ou le gouvernement 
renonce-t-il à cette considération 
éthique?  
 
Durant la précédente législature, les 
membres de la commission ont reçu 
des informations détaillées sur 
l'ensemble des dossiers. À présent, 
nous ne sommes informés de rien. 
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dat er bijgevolg niet gekozen mag worden voor het Tempest-
programma. Betekent dat, mevrouw de minister, dat in het kader van 
het SCAF-programma elke vorm van samenwerking of contracten met 
Arabische landen per definitie uitgesloten zijn? Ik zou dat graag weten. 
Zijn alle Arabische landen uitgesloten van mogelijke aankopen of een 
eventuele participatie in het SCAF-programma? 
 
Hoe staat het met de keuze van de vivaldiregering om drones niet te 
bewapenen? Is er een clausule opgenomen in het contract, dat ik nog 
niet heb kunnen inzien, clausule die verbiedt dat de drones in het 
totaalprogramma van de zesde generatie bewapend worden? Of laat 
de vivaldiregering het ethische standpunt los? Wij hebben alvast 
bedenkingen bij het ethische aspect. 
 
Mevrouw de minister, vorige legislatuur was ik voorzitter van de 
commissie voor Legeraankopen en lid van de commissie voor Defensie. 
Er is hier ook een medewerker aanwezig die toen ook de commissie-
vergaderingen uitgebreid bijgewoond heeft. Uren, dagen, maanden 
hebben wij toen besprekingen over de F-35 gevoerd. Er werden aan de 
commissie voor Legeraankopen en het Parlement vertrouwelijke 
dossiers ter inzage voorgelegd. Er was een bijzonder negatieve 
framing, niet zozeer door de PS, maar voornamelijk door toenmalig 
sp.a-kamerlid Dirk Van der Maelen. Hij framede het dossier bijzonder 
negatief. Welnu, het dossier heeft bewezen dat de objectiviteit 
gegarandeerd was. Het dossier stond als een huis. Nu weten wij niets. 
Wij moeten u geloven wanneer u zegt dat er een analyse gebeurd is op 
basis van de open sources, dat er geen interactie was tussen de 
verschillende projecten, laat staan dat wij nu al helder weten welke 
engagementen er concreet zijn aangegaan. U doet trouwens niet de 
minste inspanning om elke zweem van politieke willekeur te weerleggen 
en dat ontgoochelt mij echt. 
 
Mevrouw de minister, het Parlement verdient beter en de bevolking 
verdient meer opheldering. 
 

La ministre ne fait aucun effort pour 
nous renseigner ou pour écarter 
toute impression, si minime soit-
elle, d'arbitraire politique. Notre 
Parlement mérite mieux et les 
citoyens méritent davantage 
d'explications.  
 

01.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

Buysrogge, de aanbevelingen van de industrie, de analyse van de twee 
projecten en de uitleg bij de positionering werden u op 21 juni 2023 
reeds bezorgd via het secretariaat van de commissie voor Defensie. 
Mijn kabinet had al deze documenten al verstuurd vooraleer u uw 
interpellatie indiende. 
 
De drie leidende landen, zijnde Duitsland, Frankrijk en Spanje, hebben 
het observatorschap van België in het FCAS onderzoeks- en 
ontwikkelingsprogramma bevestigd. Het momentum is er nu. Als wij de 
Belgische technologische en industriële basis op het domein van 
Defensie nu niet in deze dynamiek inschrijven, dreigt de Belgische 
luchtvaartsector in het bijzonder een interessante en levensnood-
zakelijke opportuniteit te missen. 
 
Tot op heden werd nog geen verbintenis ondertekend. Het betreft hier 
een multinationaal, langetermijn- en heel ambitieus onderzoeks- en 
ontwikkelingsprogramma, waaraan inherent risico’s zijn verbonden. Er 
is nu een half jaar tijd om het FCAS-programma grondig te analyseren, 
de risico’s in kaart te brengen en zowel onze bedrijven als 
onderzoeksinstellingen te helpen in gesprek te gaan met de industriële 
partners van het programma, teneinde overeenstemming en waar 
mogelijk verbintenissen te bereiken over bijkomende onderzoeks- en 
ontwikkelingsactiviteiten. 
 

01.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le 21 juin 2023, les 
membres de la commission ont reçu 
les recommandations de l’industrie, 
l’analyse des deux projets et des 
explications sur le positionnement. 
 
L’Allemagne, la France et l’Espagne 
ont confirmé le statut d’observateur 
de la Belgique dans le programme 
SCAF. Il faut saisir ce momentum. 
Si nous n’engageons pas l’industrie 
de la défense belge, nous risquons 
de manquer une occasion 
importante. Aucun engagement n’a 
encore été signé. Il s’agit en 
l’occurrence d’un programme de 
recherche et de développement 
multinational. Nous disposons d’un 
délai de six mois pour analyser ce 
programme en profondeur et aider 
nos entreprises et instituts de 
recherche à dialoguer avec les 
partenaires industriels du 
programme.  
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Die gesprekken van industrie tot industrie zullen het contractuele kader 
respecteren dat tussen de drie hoofdaannemers werd afgesproken. 
 
De Belgische bedrijven hebben de ambitie om bijkomende onderzoeks- 
en ontwikkelingsactiviteiten uit te voeren die een toegevoegde waarde 
betekenen in het FCAS-programma en het risico voor de betrokken 
industriële spelers verminderen, dat alles met het doel om in een latere 
fase als effectief lid te kunnen deelnemen aan het onderzoeks- en 
ontwikkelingsprogramma. 
 
Voor de Belgische deelname aan de R&D-activiteiten van FCAS tot 
2029 heeft de regering een plafond bepaald van 360 miljoen euro. 
Defensie zal hiervoor gebruikmaken van de middelen die in het DIRS-
luik van de militaire programmeringswet werden voorzien, meer 
specifiek van het budget dat bestemd is voor de deelname aan grote 
Europese onderzoeks- en ontwikkelingsprogramma’s. Dit zou de 
industriële basis moeten toelaten om geleidelijk aan deel te nemen aan 
de onderzoeks- en ontwikkelingsactiviteiten. 
 
Eerst zullen nu dus de nodige contacten gelegd worden om een goede 
informatie-uitwisseling tussen de betrokken partijen mogelijk te maken. 
Dit moet de industrie en onderzoeksinstellingen toelaten de B2B-
gesprekken met kennis van zaken op te starten. Het goede verloop van 
deze gesprekken zal zowel op politiek niveau als op dat van de National 
Armaments Directors worden opgevolgd. 
 
Het resultaat van deze B2B-gesprekken zal in de loop van het 
eerste kwartaal van 2024 aan de ministerraad voorgelegd worden. Pas 
op dat moment zal er ook sprake zijn van een budgettaire vastlegging 
en verdere verbintenis. 
 

 
Le gouvernement a fixé un plafond 
de 360 millions d'euros pour la 
participation belge aux activités de 
recherche et développement du 
SCAF jusqu'en 2029. La Défense 
utilisera les moyens fixés dans la 
partie stratégie de défense, 
d'industrie et de recherche (DIRS, 
Defence, Industry and Research 
Strategy) de la loi de program-
mation militaire pour la participation 
à de grands programmes 
européens de recherche et 
développement. 
 
Des contacts ont d'abord été pris en 
vue d'un échange d'informations 
efficace. Un suivi est assuré tant au 
niveau politique qu'au niveau des 
Directeurs nationaux de l'arme-
ment. Le résultat des discus-
sions B2B sera présenté au Conseil 
des ministres dans le courant du 
premier trimestre de 2024.  
 

01.03  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, uw toelichting 

is bijzonder beknopt. U bezorgt ons geen extra informatie. De 
powerpoint en het documentje van de working group zijn de enige 
documenten die u ons hebt bezorgd. We krijgen nog niet eens inzage 
in de beslissing. We krijgen evenmin inzage in voorbereidende 
documenten. Op mijn vraag over voorafgaande contacten krijg ik geen 
enkel antwoord. Ik ben bijzonder teleurgesteld. 
 
U antwoordt dat er nog geen verbintenis is ondertekend. De Franse 
president Macron kondigt weliswaar aan dat België zich aansluit, maar 
dat er nog niets is ondertekend. Dat betekent ook dat we nog kunnen 
terugkrabbelen en dat er nog grondigere analyses kunnen gebeuren. 
 
Daarnaast verklaart u dat er met betrekking tot het bedrag van 
360 miljoen euro geen toezegging is gedaan. Het enige dat voorlopig is 
beslist, is dat dat een soort van plafond is. Dat bedrag mag tijdens deze 
legislatuur dus niet worden overschreden. De rest zal dan in een 
volgende fase worden bekeken. 
 
U wilt geen extra engagementen nemen ten aanzien van dit Parlement 
en dus de bevolking. U wilt geen verslagen, nota’s of voorbereidende 
studies bezorgen. Het Parlement heeft recht op inzage in de formele 
regeringsbeslissing. Enkel over de waarnemer is er een beslissing 
genomen, zonder dat daarvoor een budget van 360 miljoen euro is 
vrijgemaakt. Houdt de regeringsbeslissing, want ik mag niet spreken 
over een contract dat is gesloten met het SCAF-programma, een soort 
van exclusiviteit in? Met andere woorden, kan er parallel ook nog 
worden gewerkt aan een mogelijke opportuniteit in het kader van het 
GCAP-programma? Ik weet het nog altijd niet. Ik weet niet wat ik moet 

01.03  Peter Buysrogge (N-VA): Il 

s'agit d'explications particulière-
ment courtes, sans informations 
supplémentaires ni même un 
aperçu de la décision. Je suis 
extrêmement déçu. Apparemment, 
aucun engament n'a encore été 
signé, ce qui signifie que nous 
pouvons encore nous retirer du 
programme. En termes de budget, 
seul un plafond a été fixé. La 
ministre ne souhaite prendre aucun 
engagement supplémentaire à 
l'égard de ce Parlement et ne veut 
pas fournir de rapports, de notes ou 
d'études préparatoires. Le 
Parlement a un droit de regard sur 
la décision formelle. La décision du 
gouvernement implique-t-elle une 
sorte d'exclusivité? Peut-on alors 
encore participer en parallèle à une 
éventuelle opportunité dans le 
cadre du Global Combat Air 
Programme (GCAP)?  
 
Je n'ai dès lors d'autre choix que de 
déposer une motion de recomman-
dation dans laquelle je demande 
que l'intégralité des documents, 
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ondernemen om dat soort van informatie te weten te komen. Het 
Parlement heeft er alleszins recht op. 
 
Daarom kan ik niet anders dan een motie van aanbeveling indienen. Ik 
vraag daarin om aan dit Parlement alle documenten te bezorgen 
waarop wij recht hebben, om alle verslagen te bezorgen van die 
werkgroep, om ons de formele beslissing te bezorgen, om vanaf nu het 
Parlement goed op voorhand te betrekken bij elke evolutie en om een 
eventuele deelname aan andere programma’s niet uit te sluiten. 
 
Ik kan mij niet anders voorstellen dan dat de 150 volksvertegen-
woordigers van dit Parlement hiermee allemaal akkoord zullen gaan. 
Dat zou een basiselement moeten zijn van de democratie. 
 
Ik zal dit dossier niet loslaten. Daarop mag u rekenen, mevrouw de 
minister. U neemt ook geen enkel engagement om dit Parlement in een 
volgende fase verder te betrekken. Moeten wij u dan vragen blijven 
stellen? Wellicht wel. Kunnen wij niet eens een vertrouwelijke briefing 
houden in de commissie voor Legeraankopen? Mij lijkt dat wenselijk 
voor zo’n belangrijk toekomstig project. 
 
U gaat daarop echter niet in. Dat stelt mij bijzonder teleur. Ik hoop dat 
het Parlement een van de komende weken mijn motie van aanbeveling 
zal goedkeuren. 
 

ainsi que l'ensemble des rapports 
du groupe de travail concerné et la 
décision formelle, soient transmis 
au Parlement. Je demande 
également que le Parlement soit 
désormais préalablement impliqué 
dans toute évolution et que la 
participation éventuelle à d'autres 
programmes ne soit pas exclue.  
 

01.04  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Buysrogge, à un 

moment donné, il faut être de bonne foi! On a tenu un débat. Vous êtes 
en train de comparer ce projet historique – c'est la première fois que la 
Défense entrera dans un projet dès la phase de recherche et de 
développement – à un achat de matériel comme on le passerait dans 
une commission achat-vente, soit un marché public classique. 
 
Ce n'est pas comparable. Les critères ne sont évidemment pas aussi 
précis. Nous ne disposons pas de tous les éléments comme si l'on 
achetait sur catalogue un produit existant. Nous sommes dans une 
phase de recherche et de développement. On a l'opportunité de rentrer 
dans ce projet et de le construire avec les autres. 
 
Je ne peux donc pas vous donner de réponses précises comme je le 
ferais sur un autre projet parce que c'est à nous, à nos entreprises.  
 

01.04 Minister Ludivine Dedonder: 

Men kan dit historische project, 
waar Defensie voor het eerst van bij 
de R&D-fase deel van uitmaakt, niet 
vergelijken met de aankoop van 
materieel via een overheids-
opdracht. Vanzelfsprekend zijn de 
criteria in dit geval niet zo 
welomlijnd als bij de keuze van 
producten uit een catalogus. We 
krijgen hier echter wel de kans om 
meteen in het project te stappen en 
het samen met anderen uit te 
bouwen.  
 

01.05  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, u kunt toch 

concreet antwoorden. We hebben hier een voorstelling gekregen 
waarin werd gezegd dat we op basis van open sources uitkomen bij het 
SCAF-project. Daaruit moeten wij dan concluderen dat het enkel op 
basis van open sources is, dat er geen vergaderingen en geen enkel 
overleg is geweest. Dat kan toch niet kloppen? Bevestigt u dat er enkel 
werd gewerkt op basis van wat computerwerk en van wat er op het 
internet te vinden is? Of is er wel degelijk contact geweest tussen de 
regering en de partnerlanden, tussen de Defensiestaf en de 
partnerdefensies? Dat kan toch niet anders. 
 

01.05  Peter Buysrogge (N-VA): 

La ministre peut tout de même 
fournir une réponse concrète. Nous 
avons assisté à un exposé dans le 
cadre duquel il nous a été dit que 
nous débouchions sur le projet 
SCAF sur la base d’"open sources". 
Ce dossier a tout de même fait 
l’objet de réunions et de concer-
tations? Ou la ministre confirme-t-
elle que l’on s’est uniquement basé 
sur du travail informatique et sur les 
informations disponibles sur 
internet?  
 

01.06  Ludivine Dedonder, ministre: Ce que j'ai dit – et que je répète 

encore et encore – c'est que nous sommes dans une phase de 
recherche et développement. Il y a deux projets. Dans ces deux projets, 
l'un est complètement européen. Il y en a un autre. Ce projet 

01.06 Minister Ludivine Dedonder: 

Ik herhaal dat we ons in een fase 
van onderzoek en ontwikkeling 
bevinden. Het volledig Europese 
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complètement européen offre un dispositif et des opportunités plus 
intéressantes pour la base industrielle qui est la nôtre.  
 

project biedt interessantere oppor-
tuniteiten voor onze industriële 
sectoren omdat het gericht is op een 
vliegtuig met twee systemen die 
interoperabel zijn. 
 

01.07 Peter Buysrogge (N-VA): (…) 

 

 

01.08 Ludivine Dedonder, ministre: Oui, c'est ce qu'on a expliqué: un 

avion ou un système, deux systèmes interopérables.  
 
Ce sont déjà deux éléments qui devraient nous motiver puisque cela 
fait partie des lignes prioritaires: renforcer l'Europe de la défense, 
renforcer notre base industrielle - ne fût-ce qu'à cet égard – et dès lors, 
arrêter aussi de toujours vouloir contrôler des éléments que nous 
devons construire. J'avais d'ailleurs dit en commission qu'on nous 
reprochait toujours de travailler avec de courtes échéances et de ne pas 
avoir de vision à long terme. Évidemment, ici, nous avons une vision à 
long terme. Cela change peut-être des autres politiciens que vous avez 
pu croiser.  
 
Nous sommes donc sur une nouvelle dynamique. Et une nouvelle 
dynamique, ça se construit. Alors, nous n'avons pas toutes les petites 
réponses comme dans le temps. Vous avez dit que vous aviez passé 
des jours et des jours par rapport au programme F-35. Et moi, j'ai envie 
de vous dire "tout ça pour ça". Ici, nous sommes en train de construire 
un projet qui allie à la fois les départements publics – de service public – 
et les entreprises. Et, ensemble, les idées vont arriver sur la table. Et 
bien sûr, vous serez tenu informé, tout comme j'ai chaque fois répondu, 
en commission, à toutes les questions que vous m'avez posées au 
moment où je détenais les informations. Mais ici, c'est un autre modèle. 
Il faut pouvoir également l'accepter. 
 

01.08 Minister Ludivine Dedonder: 

Dat strookt met onze prioriteiten, 
namelijk de Europese defensie en 
onze industriële basis versterken. 
Men verwijt ons altijd dat we op 
korte termijn werken. In dit geval 
hebben we een visie op lange 
termijn, maar waarbij we nog geen 
controle hebben op alle aspecten. 
Dat is misschien anders dan wat u 
gewend bent van andere politici die 
u kent.  
 
Deze nieuwe dynamiek is nog in 
ontwikkeling en alle details staan 
nog niet vast. We bouwen aan een 
project dat openbare en privé-
spelers verenigt. Door die 
samenwerking komen er ideeën op 
tafel, waarover u naar behoren 
ingelicht zult worden. In dit geval 
gaat het over een ander model en 
daar moet u rekening mee houden.  
 

01.09  Peter Buysrogge (N-VA): Mijnheer de voorzitter, weet u of het 

GCAP/Tempest-programma uitgesloten is in de toekomst of niet? Zal 
de minister in deze legislatuur nog stappen ondernemen in het GCAP? 
Ik zou het niet weten. Als iemand mij vraagt wat het standpunt van de 
regering is, dan weet ik niet wat te antwoorden. 
 

01.09  Peter Buysrogge (N-VA): 

Le président sait-il si l'on a 
définitivement renoncé au GCAP/ 
programme Tempest ou non? La 
ministre entreprendra-t-elle encore 
des démarches dans le cadre du 
GCAP pendant cette législature? 
Personnellement, je n'en sais 
absolument rien.  
 

Moties 
Motions 
 
De voorzitter: Tot besluit van deze bespreking werden volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion les motions suivantes ont été déposées. 
 
Een motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Peter Buysrogge en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellatie van de heer Peter Buysrogge 
en het antwoord van de minister van Defensie, 
vraagt de regering 
- om alle beschikbare studies of documenten (studies, nota's van verslagen,...) waarop Defensie haar keuze 
voor het SCAF-project baseerde, voor te leggen aan de Kamer van volksvertegenwoordigers; 
- om alle verslagen van de werkgroep DIRS Next Generation Combat Aircraft Technologies (NGCAT) ter 
beschikking te stellen van de Kamer van volksvertegenwoordigers; 
- om de formele beslissing van de ministerraad alsook het ondertekende instapengagement ter beschikking 
te stellen van de Kamer van volksvertegenwoordigers; 
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- om vanaf heden voorafgaand aan elke evolutie in dit dossier de Kamer van volksvertegenwoordigers te 
betrekken; 
- om een eventuele deelname aan het Tempest/GCAP-programma of eventueel andere programma's 
hierdoor niet uit te sluiten." 
 
Une motion de recommandation a été déposée par M. Peter Buysrogge et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu l'interpellation de M. Peter Buysrogge 
et la réponse de la ministre de la Défense, 
demande au gouvernement 
- de soumettre à la Chambre des représentants toutes les études et tous les documents disponibles (études, 
notes de rapports, etc.) sur lesquels la Défense a basé son choix pour le programme SCAF; 
- de mettre à la disposition de la Chambre des représentants tous les rapports du groupe de travail DIRS Next 
Generation Combat Aircraft Technologies (NGCAT); 
- de mettre à la disposition de la Chambre des représentants la décision formelle du Conseil des ministres 
ainsi que l'engagement signé de participation à ce programme; 
- d'associer désormais la Chambre des représentants à ce dossier préalablement à toute évolution dans le 
cadre de celui-ci; 
- de ne pas exclure une participation éventuelle au programme Tempest/GCAP ou à d'autres programmes 
potentiels." 
 
Een eenvoudige motie werd ingediend door de heer Hugues Bayet. 
Une motion pure et simple a été déposée par M. Hugues Bayet. 
 
Over de moties zal later worden gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu ultérieurement. La discussion est close. 
 
Voorzitter: Peter Buysrogge. 
Président: Peter Buysrogge. 
 
De voorzitter: Mijnheer Bayet, ik dank u, omdat u het voorzitterschap 
tijdelijk hebt willen waarnemen. Vraag nr. 55037583C van mevrouw 
Ponthier wordt op haar vraag uitgesteld. Ik moet de commissie ook 
melden dat ikzelf om 15.00 uur de vergadering zal moeten verlaten. 
 

Le président: La question 
n° 55037583C de Mme Ponthier est 
reportée.  
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De socialreturnovereenkomst met Nederland" 
(55037669C) 
- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De economische return van de fregatten" 
(55037878C) 

02 Questions jointes de 

- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'accord avec les Pays-Bas sur le retour social" 
(55037669C) 
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les retombées économiques des frégates" 
(55037878C) 
 

02.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de 

minister, de Nederlandse koning en koningin zijn op bezoek geweest. U 
hebt van de gelegenheid gebruikgemaakt om het MoU te ondertekenen 
over de fregatten, waarvan wij er twee voor onze rekening nemen. 
 
Wij hebben daarover een heel debat gevoerd. Een van de punten die in 
het debat aan bod kwamen, was de maatschappelijke return. Ik zag in 
de loop van de communicatie rond het MoU dat werd gesteld dat er 
ondertussen een eerste mooi contract van 111 miljoen euro binnen is 
voor de Belgische firma FN Herstal. Dat is een goede zaak. 
 
Tijdens het debat is gevraagd of wij zouden zorgen voor een gezonde 
investeringsgeest tussen het Noorden en het Zuiden van het land. U 
beloofde daarop te zullen toezien. In welke mate blijft de verdeling 

02.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Dans le cadre de la signature du 
memorandum of understanding 
(MoU) avec les Pays-Bas sur les 
frégates, il est apparu qu'un premier 
contrat de 111 millions d'euros avait 
dans l'intervalle été signé avec la 
FN Herstal. Dans quelle mesure la 
répartition des retombées sociales 
entre le Nord et le Sud du pays est-
elle garantie? La ministre avait dit 
qu'elle y veillerait.  
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gewaarborgd? 
 
De voorzitter: Collega’s, is het goed dat ik mijn vraag vanop de voorzittersstoel stel? (Instemming) 
 

02.02  Peter Buysrogge (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de 

minister, mijn vraag sluit aan bij de vraag van de heer Verduyckt. 
 
Ik wil er nog even aan herinneren dat ik bij de totstandkoming van het 
dossier van de fregatten expliciet aan u heb gevraagd of het gerucht 
klopt dat in het kader van de compensaties en van de maatschappelijke 
en economische return van het fregattendossier een belangrijk aandeel 
een bestelling aan FN Herstal zou omvatten. Dat gerucht hadden wij 
toen al opgevangen. Het is ondertussen bevestigd na de bekendmaking 
door de Nederlandse minister van Defensie. 
 
De vraag is natuurlijk in welke mate de aankoop als dusdanig kan 
worden gecatalogeerd, omdat ter zake gewoon de economische markt 
heeft gespeeld en Nederland is uitgekomen bij de beste deal, namelijk 
de offerte van FN Herstal. Wanneer we dat op het conto zouden 
schrijven van de economische en maatschappelijke return in het kader 
van het fregattenprogramma, dan fronsen wij echter de wenkbrauwen. 
Immers, wanneer dat aan de economische compensatie en 
maatschappelijke return toe te schrijven zou zijn, waarover u zich bij de 
totstandkoming erg fier op de borst sloeg, dan moeten wij ons daarbij 
vragen stellen. Ons leek het evident dat ter zake veeleer zou worden 
gedacht aan programma’s in het kader van scheepsbouw en dergelijke 
ontwikkelingen, en niet zozeer aan een aankoop bij de beste producent, 
waarbij de economische markt heeft gespeeld. 
 
Voor het overige verwijs ik naar mijn ter zake ingediende vragen en kijk 
ik uit naar uw antwoorden. 
 

02.02  Peter Buysrogge (N-VA): 

Pour nous, la question est de savoir 
dans quelle mesure l'achat auprès 
de la FN Herstal s'inscrit dans les 
compensations économiques et 
l'effet retour pour la société et qu'il 
ne s'agit pas tout simplement du 
meilleur achat du point de vue 
économique, auprès du producteur 
offrant les conditions les plus 
intéressantes. En matière de 
compensations économiques, nous 
pensions plutôt à des programmes 
dans le cadre de la construction 
navale ou d'autres domaines de ce 
type.  
 

02.03 Minister Ludivine Dedonder: Geachte leden, het is zeker 

belangrijk om te onthouden dat België een industriële return heeft 
onderhandeld met Nederland voor de aankoop van de fregatten, terwijl 
het MoU van 2018 voorzag in geen enkele industriële return. De 
aankoop van de fregatten door Nederland is immers duurder uitgevallen 
tegenover de aankoop van de schepen voor de mijnenbestrijding onder 
de verantwoordelijkheid van België. 
 
Door de grote rol van de Nederlandse industrie bij de fregatten, zijn 
beide landen tot een overeenkomst gekomen dat Nederland voor een 
bedrag van 355 miljoen euro aan goederen en diensten zal besteden 
bij de Belgische industrie. De controle wordt uitgevoerd door de FOD 
Economie. In dat kader en in samenwerking met de Nederlandse 
defensie en de diensten van de FOD Economie zal worden gestreefd 
naar een evenwichtige spreiding over de regio’s. In het algemeen zal 
de duurzame industriële samenwerking tussen Nederland en België zo 
verder versterkt worden. Het bedrag van 355 miljoen euro zal tevens 
aan de inflatie aangepast worden. 
 
De domeinen waarin die bestedingen zullen gebeuren, zijn momenteel 
nog niet bepaald. Beide landen zullen het noodzakelijke doen om die 
verplichting binnen een periode van tien jaar te realiseren. 
 
Het contract dat de Nederlandse defensie met FN Herstal afgesloten 
zou hebben, betreft volgens de informatie waarover ik beschik niet 
111 miljoen euro. Aangezien het om commerciële gegevens gaat, komt 
het mij niet toe om daarover verder in detail te gaan. In ieder geval is 
dat betrokken contract inderdaad het eerste bekende contract in het 

02.03  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le MoU initial de 2018 ne 
prévoyait pas un quelconque retour 
industriel. Cet aspect a été négocié 
par la suite. L’achat de frégates par 
les Pays-Bas s’est en effet révélé 
plus coûteux que celui de chasseurs 
de mines par le Belgique. En raison 
du rôle majeur de l’industrie 
néerlandaise dans le contexte des 
frégates, les deux pays ont convenu 
que les Pays-Bas consacreraient un 
montant de 355 millions d’euros – 
montant qui sera adapté à l’inflation 
– sur une période de 10 ans à 
l’industrie belge. Le contrôle sera 
effectué par le SPF Économie. Il 
sera tendu vers une répartition 
équilibrée entre les régions. 
 
Selon mes informations, le contrat 
avec la FN Herstal ne porte pas sur 
un montant de 111 millions d’euros. 
Étant donné qu’il s’agit de données 
commerciales, je ne puis fournir 
plus de détails à ce sujet. Il s’agit du 
premier contrat connu dans le cadre 
du retour social entre les Pays-Bas 
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kader van de maatschappelijke return tussen Nederland en België. Er 
is nog geen zicht op andere toekomstige contracten. 
 
Uiteraard blijven wij dit dossier opvolgen met onze bedrijven en onze 
partner. 
 

et la Belgique. Nous n’avons encore 
aucune vue sur d’autres contrats 
futurs.  
 

02.04  Kris Verduyckt (Vooruit): Dank, mevrouw de minister, voor de 

informatie.  
 
Ik wil nog een element aanhalen. Het zou volgens u om commerciële 
gegevens gaan. Hebt u daar dan wel zicht op, maar kunt u die niet 
bekendmaken? Het zou toch goed zijn dat die opgevolgd worden, want 
het gaat om een periode van 10 jaar. Ik kan me voorstellen dat er ergens 
in een lade een lijstje ligt om te zien in hoeverre het contract 
gewaarborgd blijft. Daar mag ik toch van uitgaan? 
 

02.04  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Puis-je supposer que le dossier – 
puisqu'il porte sur une période de 
10 ans – fera l'objet d'un suivi?  
 

02.05  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, het is inderdaad 

niet uw verantwoordelijkheid maar wel die van uw collega van 
Economie, die u niet onbekend is. Ik ben al drie weken vragende partij 
om de commissie voor Legeraankopen en -verkopen samen te roepen 
om daar toelichting te krijgen over hoe de economische compensaties 
– dat woord mag ik niet meer gebruiken –, hoe de maatschappelijke 
return van dit en andere programma’s georganiseerd wordt. Maar de 
minister geeft niet thuis. Dan is het wel vervelend dat u hier naar de 
minister van Economie verwijst, ook al is dat logisch. 
 
Enerzijds verklaart u dat het niet gaat over 111 miljoen euro, maar of 
het nu meer of minder is, zegt u niet. Anderzijds zegt u dat het een 
onderdeel is van de maatschappelijke return. Dat vind ik jammer. U 
sloeg zich fier op de borst, omdat er nu wel een deal is met een 
economische compensatie, in tegenstelling tot in 2018. Toen was er 
echter wel een evenwichtig en gelijkwaardig programma, namelijk dat 
de Belgen de mijnbestrijdingsvaartuigen deden en de Nederlanders de 
fregatten. Daar was op zich dus al een maatschappelijke return. De 
maatschappelijke return die er nu zou zijn, is eigenlijk niet meer dan een 
programma dat de Nederlanders al op het punt stonden om te bestellen, 
waar een economisch interessant tarief bedongen was en waar FN 
gewoon een goede speler is. 
 
Ik had verwacht, gehoopt, gedacht dat er in het kader van economische 
compensaties wel degelijk gekeken werd naar onze scheepvaart-
industrie en naar gelieerde industriële nijverheid. Als er al zo’n groot 
deel naar de Waalse wapenindustrie gaat, dan heb ik bedenkingen of 
dat wel op een evenwichtige manier kan worden gerealiseerd. 
 

02.05  Peter Buysrogge (N-VA): 

Le ministre de l'Économie est 
effectivement responsable, mais il 
ne répond pas à ma demande 
répétée de fournir des explications, 
en commission des Achats et 
ventes militaires, sur le retour social 
de ce programme et d'autres. 
 
En 2018, le MoU en lui-même a déjà 
généré un retour social, puisque les 
Belges ont fourni les bâtiments de 
lutte contre les mines et les 
Néerlandais, les frégates. Ce 
prétendu retour social consiste en 
fait en l'achat d'un programme que 
les Néerlandais étaient de toute 
façon sur le point de commander. Je 
partais du principe qu'on se 
tournerait vers notre industrie mari-
time et vers les industries connexes. 
Si une part aussi importante va déjà 
aux entreprises wallonnes du 
secteur de l'armement, je me 
demande si tout cela pourra encore 
être réalisé de manière équilibrée.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Questions jointes de 

- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L’approche globale de la Belgique" 
(55037713C) 
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le voyage au Niger" (55037814C) 

03 Samengevoegde vragen van 

- Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De globale benadering van België" 
(55037713C) 
- Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De reis naar Niger" (55037814C) 
 
Le président: M. Lacroix est excusé. 
 

03.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, begin juni zou u 03.01  Theo Francken (N-VA): 
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met uw collega’s Gennez en Lahbib naar Niger afreizen. Het 
oorspronkelijk geplande tweedaagse bezoek met drie ministers werd 
uiteindelijk een eendaags bezoek met één enkele minister. Minister 
Lahbib moest twee dagen voor vertrek afhaken wegens een druk 
werkschema in het kader van de Iran-deal. Minister Gennez moest een 
dag sneller dan vooropgesteld terugkeren om het congres van Vooruit 
in Plopsaland te kunnen bijwonen. Uzelf moest verstek laten gaan 
vanuit uw tussenstop in Benin vanwege een defect aan het ingelegde 
privétoestel en daarom terugreizen met een commerciële vlucht.  
 
Ik heb daar de volgende vragen bij. 
 
Niger was tot voor een aantal jaren een van de belangrijkste gebieden 
van inzet voor de Belgische Defensie in de strijd tegen het oprukkende 
jihadisme. Kunt u uw bezoek duiden, ons zeggen welke ontmoetingen 
er gepland stonden en welke akkoorden België hoopte te sluiten?  
 
Kunt u ons de problemen met het toestel toelichten? Maakte het toestel 
deel uit van de witte vloot of was het een alternatief gecharterde vlucht? 
 
Reisde minister Gennez wel naar Niger met een vlucht van Defensie? 
Zo ja, waarom koos ze dan voor een terugkeer met een commerciële 
vlucht? Welke kosten waren er voor Defensie verbonden aan de reis?  
 
Hebt u inmiddels opnieuw contact opgenomen met de Nigerese 
overheid om een nieuwe afspraak in te plannen en de plooien terug glad 
te strijken?  
 
Ik dank u alvast. 
 

Début juin, la ministre devait se 
rendre au Niger avec les ministres 
Gennez et Lahbib. Finalement, 
toutes n'ont pas pu partir. 
 
La ministre peut-elle apporter des 
précisions sur sa visite, indiquer 
quelles rencontres étaient prévues 
et quels accords la Belgique 
espérait conclure? 
 
Son vol aller a rencontré des problè-
mes. Lesquels? La ministre Gennez 
s'est-elle rendue au Niger dans un 
avion de la Défense? Dans 
l'affirmative, pourquoi a-t-elle opté 
pour un retour par un vol 
commercial? Quel a été le coût pour 
la Défense? La ministre a-t-elle 
entre-temps pris contact avec le 
Niger pour prévoir une nouvelle 
rencontre et déminer le terrain?  
 

03.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur le président, je 

répondrai à la question globale, parce qu'en fait on avait un peu tout 
mélangé. Comme vous le savez, nous sommes confrontés à des défis 
complexes qui se traduisent sous plusieurs formes. Notre ordre 
international, fondé sur des règles, est remis en question. Parallèlement 
aux développements liés au conflit en Ukraine, des régions comme celle 
du Sahel requièrent notre attention en raison de l'instabilité qui touche 
plusieurs pays. 
 
Face à cet enjeu sécuritaire, les réponses n'ont pas émergé uniquement 
du côté de la Défense. Cette situation complexe que nous connaissons 
s'accompagne de défis multiples, tant politiques, sociaux, écologiques, 
économiques que militaires et sécuritaires, et il ne faut effectivement 
pas se contenter de réponses simples. Ces défis requièrent au contraire 
un renforcement de la coordination et de la synchronisation à tous les 
niveaux de l'action politique. 
 
Dans ce contexte où les défis sont de plus en plus divers, il convient de 
veiller à la mobilisation cohérente et efficace des instruments et des 
moyens dont nous disposons pour la réalisation de notre politique 
étrangère. 
 
L'approche dite des "trois D" se veut être une approche globale. Et c'est 
incontestablement la ligne à suivre par les départements fédéraux qui 
participent à la réalisation d'un ou plusieurs objectifs de notre politique 
étrangère au sens large. 
 
En ce qui concerne l'exemple qui est souvent repris – le Niger -, nous 
avons fêté, il y a deux ans, le cinquantième anniversaire de notre 
coopération. Comme d'autres pays de la région du Sahel, il fait face à 

03.02 Minister Ludivine Dedonder: 

We worden geconfronteerd met 
veelvormige uitdagingen en de 
internationale orde wordt in vraag 
gesteld. Ook de instabiliteit in de 
Sahel vergt onze aandacht.  
 
De politieke, economische, sociale, 
ecologische en militaire uitdagingen 
vereisen een versterkte coördinatie 
van de politieke actie. We moeten 
de instrumenten inzetten waarover 
we beschikken. De federale 
diensten die betrokken zijn bij het 
verwezenlijken van de doel-
stellingen inzake buitenlandbeleid, 
hanteren de 3D-aanpak.   
 
Twee jaar geleden vierden we de 
vijftigjarige samenwerking met 
Niger, dat te kampen heeft met een 
meervoudige crisis. Defensie is er 
aanwezig in het kader van de 
operatie New Nero, waarbij 1.000 
Nigerese soldaten opgeleid werden.  
 
De situatie moet echter niet alleen 
vanuit militair oogpunt worden 
bekeken. We maken net zo goed 
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une crise multidimensionnelle. Dans une approche de responsabilité, la 
Belgique entend apporter une réponse concrète aux crises multiformes 
qui touchent le Sahel et la sous-région. La Défense est déjà présente 
au Niger dans un cadre bilatéral à travers l'opération New Nero, laquelle 
a permis la formation de plus de 1 000 soldats nigériens. 
 
Mais cette situation ne doit pas être abordée que par des moyens 
militaires. Elle nécessite donc la fameuse approche interdéparte-
mentale. C'est pourquoi nous travaillons main dans la main avec les 
acteurs de l'État nigérien, aussi bien au niveau diplomatique, au niveau 
de la coopération au développement qu'au niveau sécuritaire et de 
l'assistance militaire. Il est évident que les objectifs de chaque ministère 
convergent vers une aspiration commune: celle d'assurer aux 
populations la pleine jouissance de leurs droits fondamentaux. 
 
À cet égard, une opportunité de coopération conjointe autour d'un projet 
local dans le département de Torodi s'est avérée stratégiquement 
opportune et pratiquement faisable.  
 
Cette démarche capitalise les outils et dynamiques relevant des trois 
axes-clés de l'approche 3D. L'objectif général pourrait s'articuler comme 
suit: la population du département de Torodi bénéficie d'une cohésion 
sociale renforcée, d'un meilleur accès aux services publics de base et 
d'un environnement stabilisé dans lequel la Défense belge œuvre à 
l'amélioration de la sécurité des personnes et des biens par 
l'amélioration des capacités des forces armées nigériennes et de 
sécurité intérieure dans la zone. 
 

werk van diplomatie en ontwikke-
lingssamenwerking als van militaire 
bijstand. De betrokken 
departementen streven dezelfde 
doelstellingen na om de funda-
mentele rechten van de bevolking te 
waarborgen.  
 
In dat opzicht deed er zich een 
gepaste en haalbare samenwer-
kingsopportuniteit voor die strookte 
met de drie kernpijlers van de 3D-
aanpak.  
 
Het doel bestaat erin om te zorgen 
voor meer sociale cohesie, een 
betere toegang tot de 
overheidsdiensten en een stabiele 
omgeving voor de bevolking van 
Torodi. De Belgische Defensie 
draagt bij tot de verbetering van de 
veiligheidssituatie door de 
vaardigheden van de Nigerese 
strijdkrachten en de binnenlandse 
veiligheidsdiensten te verbeteren.  
 

Het geplande bezoek aan Niger had tot doel om het belang van Niger 
als strategische partner voor Defensie te benadrukken en zou 
aanvankelijk over twee dagen lopen. Het programma voorzag in een 
ontmoeting met onze partners van de Nigerese gendarmerie, een 
bezoek aan Torodi in het kader van de lancering van het 3D-project, 
een ontmoeting met de Nigerese minister van Buitenlandse Zaken over 
de relatie tussen klimaatverandering en onveiligheid, en een ceremonie 
in aanwezigheid van de minister van Defensie van Niger, waarbij een 
schenking van uitrusting zou gebeuren. Tot slot was in een ontmoeting 
voorzien met president Bazoum.  
 
Er werden echter technische problemen vastgesteld aan het toestel dat 
de delegatie naar Cotonou in Benin had getransporteerd. Dit vliegtuig 
was een chartervliegtuig dat Defensie af en toe gebruikt als vervanging 
voor de Falcon 7X-toestellen. Door die technische problemen diende de 
geplande vlucht naar Niamey geannuleerd te worden. Daarop werd 
besloten om een burgervlucht naar Brussel te nemen. Minister van 
Ontwikkelingssamenwerking Gennez was niet aan boord van de vlucht 
van Defensie naar Cotonou.  
 
De totale kosten van dit bezoek bedragen 104.000 euro. Ik heb 
onmiddellijk na de terugkeer naar België mijn Nigerese tegenhanger 
persoonlijk gecontacteerd om de reden van de annulering van het 
bezoek aan Niger te duiden. Ik zal eveneens trachten een nieuw bezoek 
aan Niger in te plannen op een later tijdstip dit jaar. 
 

L'objectif consistait à souligner 
l'importance du Niger en tant que 
partenaire stratégique de la 
Défense. La visite devait durer deux 
jours. Le programme prévoyait une 
visite à Torodi dans le cadre du 
lancement du projet 3D, une 
rencontre avec la gendarmerie 
nigérienne et avec le ministre des 
Affaires étrangères et une 
cérémonie en présence du ministre 
de la Défense durant laquelle un 
don d'équipements devait avoir lieu. 
Enfin, une rencontre était 
également prévue avec le président 
Bazoum. 
 
L'appareil qui a transporté la 
délégation à Cotonou, au Bénin, a 
subi des problèmes techniques. Il 
s'agissait d'un avion charter auquel 
la Défense fait de temps en temps 
appel en remplacement des Falcon 
7X. Le vol vers Niamey a dès lors dû 
être annulé et il a été décidé de 
revenir à Bruxelles dans le cadre 
d'un vol civil. Mme Gennez n'était 
pas à bord du vol de la Défense vers 
Cotonou. 
 
Le coût total de cette visite s'est 
élevé à 104 000 euros. Dès mon 
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retour, j'ai immédiatement pris 
personnellement contact avec mon 
homologue nigérien pour lui 
expliquer les raisons de l'annulation 
de la visite au Niger. J'essayerai de 
planifier une nouvelle visite au Niger 
avant la fin de l'année.  
 

Par ailleurs, la Belgique entretient depuis plus de 25 ans d'excellentes 
relations avec le Bénin qui est aussi un des trois principaux partenaires 
prioritaires de la Défense en Afrique. Nous œuvrons, là aussi, au travers 
d'une approche globale au développement du pays comme c'est le cas 
pour le port de Cotonou, où j'avais en effet décidé de me rendre à ce 
moment-là. 
 
Avec Enabel, nous travaillons de concert, notamment sur un projet de 
capacity building à travers le projet PASPort piloté par Enabel. Les 
militaires belges présents sur place forment les forces armées 
béninoises aux bonnes pratiques d'entretien du matériel flottant, à la 
lutte contre l'incendie et à d'autres techniques, ce qui constitue le volet 
operational see training. 
 
Les partenaires béninois bénéficient également de l'expertise de la 
marine dans des techniques d'abordage et de sécurisation portuaire 
tandis que l'équipe du port d'Anvers et d'Enabel travaillent en étroite 
collaboration avec les autorités locales qui œuvrent au développement 
et à l'expansion du port. 
 
C'est un défi clairement ambitieux qui a une grande importance pour le 
développement du pays, son économie et plus largement l'économie de 
la sous-région, puisque 90% des importations du Niger passent par le 
port de Cotonou. 
 

België onderhoudt ook goede 
relaties met Benin, een van de drie 
partners van Defensie in Afrika.  
 
In Cotonou geven onze soldaten 
samen met Enabel opleidingen aan 
de Beninse militairen over het 
onderhoud van het drijvend 
materieel en over brandbestrijdings- 
en andere technieken. De Beniners 
doen ook hun voordeel met de 
expertise van de Marinecomponent 
op het vlak van afmeertechnieken 
en de beveiliging van de haven-
gebieden. Port of Antwerp-Bruges 
en Enabel werken bovendien 
samen voor de ontwikkeling van de 
haven. Dat is een belangrijke uitda-
ging voor het land, zijn economie en 
de economie van Niger.  
 

03.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, het is toch pijnlijk 

dat dat allemaal geannuleerd moest worden. Het is ook vreemd dat 
minister Gennez naar een congres van Vooruit in Plopsaland moest 
gaan. Dat is een kwestie van prioriteiten stellen, zeker wanneer men 
met zo’n belangrijke partner bezig is. Dat is natuurlijk geen kinderspel, 
laat staan een kleutertuin, maar ik neem er akte van. Ik zit al 23 jaar in 
het vak en als ik tegenwoordig naar de politiek kijk, dan heeft die 
inderdaad meer weg van een kleutertuin dan iets anders. Ik neem er 
echter akte van, ook van het feit dat u direct contact hebt opgenomen 
met uw homoloog en dat u een nieuwe reis plant. Ik hoop dat die dan 
wel kan plaatsvinden. Ik wens u veel succes. Dat is belangrijk.  
 
Ik had daarnet te weinig tijd, dus ik heb niet kunnen repliceren op uw 
opmerking over mijn zus en het Globale Zuiden. Ik was immers te veel 
geboeid door het budgettaire luik van de NAVO-top. Dat zullen wij 
echter zeker nog eens kunnen doen. 
 

03.03  Theo Francken (N-VA): Il 

est regrettable que toute la visite ait 
dû être annulée. En outre, il est 
curieux que Mme Gennez ait dû 
rentrer plus tôt pour assister à un 
congrès de Vooruit.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het akkoord tussen België en de 

DRC" (55037810C) 

04 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'accord entre la Belgique et la 

RDC" (55037810C) 
 

04.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, op 20 mei 2023 

werd tussen België en de Democratische Republiek Congo (DRC) een 

04.01  Theo Francken (N-VA): 

L'accord de statut des forces à 
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Status of Forces Agreement (SOFA) ondertekend, onder meer over het 
statuut van Belgische militairen die ingezet worden in Congo voor 
trainingsdoeleinden. Tegelijk werd ook een Congolese delegatie langs 
de Belgische defensie-industrie geloodst met het oog op de vernieuwing 
van de uitrusting van de Congolese troepen. 
 
Wat staat er exact in de SOFA die tussen België en de DRC werd 
gesloten? Wat verandert dat aan de status van onze troepen in de DRC 
of hun opdracht? Welke concrete gevolgen heeft dit voor onze 
ontplooiingen op het terrein en de rules of engagement voor onze 
troepen bij de ondersteuning van de eenheden die ze begeleiden? 
 
Worden er in het akkoord voorbehouden gemaakt voor de inzet van de 
troepen die we opwerken, gelet op de problemen ten tijde van president 
Kabila waarbij ze vooral werden ingezet om het regime te 
ondersteunen? 
 
Kunt u het bezoek van een Congolese delegatie aan onze Defensie-
industrie toelichten? Werden er afspraken over de herbewapening 
gemaakt? Welke bedrijven werden bezocht en welke rol speelt u of 
Defensie in het faciliteren van de contacten? 
 

l'étranger (Status of Forces 
Agreement – SOFA) conclu entre la 
Belgique et la République démo-
cratique du Congo (RDC) le 20 mai 
2023 traite entre autres du statut 
des militaires belges mobilisés au 
Congo à des fins d'entraînement. 
En parallèle, une délégation 
congolaise a également été guidée 
au travers de l'industrie de défense 
belge. 
 
La ministre peut-elle nous fournir 
des explications sur ce SOFA? 
Qu'implique-t-il pour nos troupes 
sur place? Quelles entreprises de 
défense ont été visitées?  
 

04.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, een SOFA is 

een overeenkomst die traditioneel voorziet in de bescherming van het 
personeel van Defensie in de gaststaat waarmee die overeenkomst is 
aangegaan. Zo bepaalt de SOFA met de DRC dat personeel van 
Defensie niet kan worden belast in het gastland, noch door het gastland 
kan worden vervolgd voor misdrijven. De SOFA voorziet ook in een 
uitzonderingsregeling voor de toegang tot het grondgebied en het 
verblijf in de DRC. De SOFA voorziet eveneens in de bescherming van 
informatie, materiaal, archieven en documenten van Defensie.  
 
Ik wil bovendien benadrukken dat een SOFA een internationaal verdrag 
is dat niet enkel de ministers van Defensie van beide partijen bindt, 
maar tevens beide regeringen. De ondertekening van een SOFA 
betekent een heuse juridische vooruitgang, omdat ze de nauwe banden 
die de verdragspartijen binden, op een legale manier benadrukt.   
 
De SOFA met de DRC regelt niet rechtstreeks de ontplooiingen op het 
terrein of de rules of engagement. De geldende rules of engagement 
blijven ongewijzigd. Artikel 8 van de SOFA bepaalt dat het gebruik van 
geweld door personeel van Defensie beperkt is tot gevallen van 
zelfverdediging. 
 
Over de teksten van het SOFA werd onderhandeld met de vertegen-
woordigers van de regering van de Democratische Republiek Congo. 
Het SOFA is van toepassing op het personeel van Defensie, civiel en 
militair, dat wordt ingezet als onderdeel van zijn missies op het 
grondgebied van de Democratische Republiek Congo. Het SOFA 
voorziet niet in uitzonderingen wegens de politieke aard van het regime 
of wegens mogelijke politieke ontwikkelingen. Dit akkoord houdt geen 
verband met het interne beleid van het gastland. 
 
Wat de defensie-industrie betreft, bezochten delegaties van de 
Democratische Republiek Congo Seyntex en FN Herstal in april en mei 
2023. Volgens de informatie waarover ik beschik, hebben deze 
bezoeken voorlopig nog niet geleid tot concrete afspraken. 
 

04.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: Un SOFA protège le personnel 
de la Défense dans le pays hôte. 
Par exemple, le SOFA avec la RDC 
stipule que le personnel ne peut pas 
être imposé dans le pays hôte ni 
être poursuivi pour des délits. Un 
régime d'exception est également 
prévu en ce qui concerne l'accès au 
territoire et le séjour en RDC. Enfin, 
le SOFA assure la protection des 
informations, du matériel, des 
archives et des documents de la 
Défense.  
 
Un SOFA lie les deux gouverne-
ments et souligne les liens étroits 
qu'ils entretiennent. Les règles 
d'engagement applicables demeu-
rent inchangées. L'article 8 du 
SOFA prévoit que le recours à la 
violence par le personnel de la 
Défense se limite à la légitime 
défense. Le SOFA ne tient pas 
compte de la politique intérieure du 
pays hôte et n'est pas lié aux 
développements politiques. 
 
En avril et mai 2023, des déléga-
tions de la RDC ont visité Seyntex 
et la FN Herstal, mais ces visites 
n'ont pas encore débouché sur des 
accords concrets.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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05 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Rechtsextremisme binnen 

Defensie" (55037811C) 

05 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'extrémisme de droite à la Défense" 

(55037811C) 
 

05.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, twee jaar geleden 

verhitte het dossier-Jürgen C. wekenlang de gemoederen. Het leidde 
niet alleen tot het ontslag van het hoofd van de militaire veiligheids-
dienst, u kondigde ook harde acties aan met bijkomende screenings 
van het huidige en toekomstige personeel in de strijd tegen 
extreemrechts. 
 
Daartoe zette u ook werkgroepen aan het werk ter ontwikkeling van een 
nieuwe gedragscode. In de beleidsnota voor 2022 mochten wij ook 
vernemen dat de 25.000 leden van Defensie op geregelde tijdstippen in 
de loop van hun carrière bij de ADIV op onderzoek zouden moeten 
gaan. 
 
Mevrouw de minister, graag kreeg ik een stand van zaken. Welke 
aanpassingen van de reglementen en gedragscodes werden inmiddels 
al doorgevoerd? Waar staat u met de uitrol van uw plan om elke 
defensiemedewerker in de strijd tegen extremisme op geregelde 
tijdstippen door de ADIV te laten doorlichten? Heeft de ADIV inmiddels 
een vaste set aan objectieve beoordelingscriteria, om extremisme vast 
te stellen? Zo niet, waarom werd daarvan nog geen werk gemaakt? 
 
Hoeveel BIM-onderzoeken lanceerde de ADIV sinds de zaak-Jürgen C. 
in het kader van de strijd tegen extreemrechts? Werden er inmiddels 
nog nieuwe leden van Defensie toegevoegd aan de GGB van het OCAD 
onder het label ‘potentieel gewelddadige extremist of haat-
propagandist’? 
 
Tegen hoeveel leden van Defensie werden uiteindelijk sancties 
getroffen of tuchtprocedures aangespannen wegens vermoedelijke 
extreemrechtse sympathieën of openlijke steun aan Jürgen C.? 
Hoeveel van die personen gingen formeel in beroep? Wat was het 
resultaat? 
 
Tot slot, werd er inmiddels ook al gewerkt aan de toegang van het hoofd 
van de ADIV tot de databanken van het OCAD? 
 

05.01  Theo Francken (N-VA): À la 

suite de l’affaire Jürgen C., la 
ministre a annoncé des screenings 
supplémentaires du personnel 
actuel et futur dans le cadre de la 
lutte contre l’extrême droite. Il était 
également prévu que des groupes 
de travail développent un nouveau 
code de conduite. 
 
Quelles adaptations ont entre-
temps été apportées aux règle-
ments et codes de conduite? Où en 
est le projet de la ministre de 
soumettre régulièrement chaque 
collaborateur de la Défense à un 
screening par le SGRS dans le 
cadre de la lutte contre 
l’extrémisme? Le SGRS a-t-il déjà 
défini des critères d’évaluation 
objectifs? Combien d’enquêtes BIM 
le SGRS a-t-il ouvertes depuis 
l’affaire Jürgen C. dans le cadre de 
la lutte contre l’extrême droite? 
D’autres membres de la Défense 
ont-ils entre-temps encore été 
ajoutés à la Banque de données 
commune (BDC) de l’OCAM sous la 
catégorie "Extrémistes Potentielle-
ment Violents" ou "Propagandistes 
de haine"? Combien de membres 
de la Défense ont-ils fait l’objet de 
sanctions ou de procédures 
disciplinaires intentées pour cause 
de sympathies avec l’extrême droite 
ou de soutien ouvert à Jürgen C.? 
Combien d’entre eux ont-ils introduit 
un recours? Avec quel résultat? Le 
chef du SGRS a-t-il entre-temps 
accès aux banques de données de 
l’OCAM?  
 

05.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, er is absoluut 

geen plaats voor extremisme, racisme en seksisme binnen Defensie. 
De inspanningen in de strijd tegen die fenomenen binnen Defensie 
worden dan ook voortgezet. 
 
Naast de maatregelen die specifiek gericht zijn op de ADIV, werden er 
door Defensie tevens brede maatregelen getroffen, uitgewerkt en 
geïmplementeerd. Begin 2023 werd de wet goedgekeurd die maakt dat 
vanaf juli 2023 de veiligheidsverificaties binnen Defensie worden 
uitgebreid naar de kandidaten voor het burgerpersoneel van Defensie. 
 
Bovendien zullen in de toekomst alle militairen en burgers werkzaam 

05.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: Le département de la Défense a 
adopté et mis en œuvre de vastes 
mesures pour combattre l’extrémis-
me, le racisme et le sexisme en son 
sein. 
 
À partir de juillet 2023, les vérifica-
tions de sécurité à la Défense 
seront étendues aux candidats à 
des postes civils. En outre, tous les 
militaires et les civils qui travaillent à 
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binnen Defensie op regelmatige basis een verificatie moeten 
ondergaan. Hiervoor werden reeds en worden in de loop van de 
komende jaren nog noodzakelijke juridische bepalingen opgesteld in 
het kader van de wet van 11 december 1998 betreffende de classificatie 
en de veiligheidsmachtigingen, veiligheidsattesten en veiligheids-
adviezen. 
 
In het kader van voormelde veiligheidsverificaties wordt binnen de ADIV 
een college opgericht. Dat college zal de uitvoering van de verificaties 
binnen Defensie in goede banen leiden. De samenstelling en de 
werking van dat college en de beoordelingscriteria waarop het zich zal 
baseren om beslissingen te nemen in het kader van veiligheids-
verificaties worden geregeld in een KB, waaraan momenteel de laatste 
hand wordt gelegd.  
 
Niet alleen de dreiging van extremisme zal daarbij worden aangepakt, 
maar alle dreigingen die een risico vormen voor de veiligheid van 
Defensie, haar medewerkers en haar opdrachten. Denk daarbij ook aan 
spionage en inmenging.  
 
Daarnaast werkt de ADIV samen met de DG HR en het inspectoraat-
generaal van Defensie aan de ontwikkeling van een criteriummodel 
voor het bepalen van maatregelen die in verhouding staan tot de ernst 
van de extremismezaak. Dat zal bijkomend toelaten om medewerkers 
van Defensie aan te spreken op gedrag dat niet thuishoort binnen de 
organisatie.  
 
De ADIV communiceert niet over onderzoeksmethoden, noch over 
individuele dossiers. Om de discretie te bewaren en lopende 
gerechtelijke en inlichtingenonderzoeken niet in het gedrang te 
brengen, dienen we te vermijden dat we aanwijzingen geven dat 
personen in de gaten worden gehouden, via welke methodes dat 
gebeurt en of men in bepaalde databanken werd weerhouden. Tevens 
moeten we ermee rekening houden dat sommige details niet kunnen 
worden onthuld wegens de bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer. Het is niet omdat iemand het onderwerp is van een 
inlichtingenonderzoek, dat de eindconclusie zal zijn dat er daadwerkelijk 
een probleem is. We kunnen wel aangeven dat er bij de DG HR 
momenteel een aantal tuchtprocedures loopt voor extremistisch 
gedachtegoed.  
 
De medewerkers van de ADIV hebben toegang tot de gemeen-
schappelijke databank van het OCAD en dragen daar actief aan bij. 
Verschillende Belgische veiligheidsdiensten hebben een gelijkaardige 
toegang tot die databank. 
 
Het zijn daarbij niet de diensthoofden van deze diensten die de 
operationele toegang tot de databanken beheren, maar wel de 
medewerkers van de verschillende betrokken departementen van de 
ADIV die de opzoekingen uitvoeren en informatie toevoegen. 
 
Indien bij de databank militairen of burgers bij Defensie betrokken zijn, 
wordt het diensthoofd van de ADIV onmiddellijk op de hoogte gebracht. 
Hij kan vervolgens de nodige maatregelen treffen. Dat is een van de 
lessen die werden getrokken uit wat er in mei 2021 is gebeurd. 
 

la Défense devront faire l’objet 
d’une vérification sur une base 
régulière. À cet effet, les disposi-
tions légales nécessaires seront 
insérées dans le loi du 11 décembre 
1998 relative à la classification et 
aux habilitations, attestations et avis 
de sécurité.  
 
Un collège sera créé au sein du 
SGRS afin de veiller au bon 
déroulement des vérifications. La 
composition et le fonctionnement du 
collège ainsi que les critères 
d'évaluation seront réglés dans un 
arrêté royal en cours de finalisation. 
À cet égard, on examine toutes les 
menaces susceptibles de compro-
mettre la sécurité de la Défense et 
de ses collaborateurs, comme 
l'extrémisme, l'espionnage ou 
l'ingérence. 
 
Le SGRS collabore avec la DG HR 
et l'Inspection générale de la 
Défense à l'élaboration de critères 
permettant de déterminer des 
mesures proportionnelles à la 
gravité du cas. Il sera également 
possible de demander des comptes 
aux collaborateurs dont le compor-
tement est indigne de la Défense. 
 
Le SGRS ne communique pas sur 
les méthodes d'enquête, ni sur des 
dossiers individuels. Nous évitons 
ainsi que des personnes appren-
nent qu'elles sont surveillées ou 
figurent dans certaines bases de 
données. De plus, certains détails 
ne peuvent pas être révélés pour 
protéger la vie privée. Le fait qu'une 
personne fasse l'objet d'une 
enquête de renseignement ne 
signifie pas pour autant qu'il existe 
effectivement un problème. Je peux 
néanmoins signaler que plusieurs 
procédures disciplinaires sont en 
cours à la DG HR en raison d'idées 
extrémistes.  
 
Contrairement aux chefs de service, 
les collaborateurs des différents 
départements concernés du SGRS 
peuvent effectuer des recherches et 
ajouter des informations dans la 
BDC de l'OCAM. Si des militaires ou 
des civils actifs employés par la 
Défense figurent dans cette base de 
données, le chef de service du 
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SGRS en est immédiatement 
informé, de sorte qu'il puisse 
prendre les mesures nécessaires.  
 

05.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, het is enigszins 

vreemd dat er niet meer informatie wordt gegeven. Dat is heel 
algemeen. Ik vraag heel concreet tegen hoeveel leden er uiteindelijk 
sancties werden getroffen, hoeveel tuchtprocedures er werden 
aangespannen en hoeveel mensen er onder het label ‘potentieel 
gewelddadige extremist of haatpropagandist’ staan. U antwoordt dat u 
die informatie in het kader van de privacy niet kan meegeven. Ik vraag 
echter de betrokkenen hun naam, eenheid of graad niet. Dat 
interesseert mij niet. Ik vraag naar het aantal. 
 
Mevrouw de minister, het is echt belangrijk. Op een bepaald moment 
tijdens de hele affaire-Jürgen Conings kreeg Defensie het imago dat het 
vol met extreemrechtse figuren en halve nazi’s zat. Dat was toen een 
hele hetze. U herinnert zich dat. Dat was een hele heksenjacht. Ik wil 
gewoon weten wat daar eigenlijk uit is gekomen. Ik wil de betrokkenen 
hun naam niet weten. U hebt het over een aantal. Gaat dat over twee 
mensen of over tweehonderd mensen? Dat zijn allemaal aantallen, 
tweehonderd is een aantal, twee is een aantal en tweeduizend is een 
aantal. Wat is het aantal mensen binnen Defensie dat door de ADIV 
wordt verdacht van rechtsextremistische sympathieën? Wat is het 
aantal mensen dat wordt bestempeld als haatpropagandist? 
 
Dat zijn zaken die gevraagd mogen worden. Die vragen zijn in het 
verleden ook gesteld. Toen had de regering er geen probleem mee om 
op die vragen te antwoorden en cijfers, maar geen namen of eenheden, 
te noemen. Ik hoef niet te weten in welke kazerne een bepaald iemand 
zit. Ik mag echter wel vragen hoe groot het fenomeen van het 
rechtsextremisme binnen Defensie is. 
 
Ik zou net zo goed willen weten hoe groot bijvoorbeeld het fenomeen 
van het jihadisme binnen Defensie is. 
 
De bevolking mag dat toch weten? Dat is toch een zaak van 
transparantie, om duidelijk te maken dat het probleem er bijvoorbeeld 
een is van twee mensen op 25.000? In dat geval is het een klein 
probleem. Gaat het over tweehonderd mensen, dan is het een heel 
groot probleem. 
 

05.03  Theo Francken (N-VA): Je 

m'enquiers du nombre de membres 
visés par des sanctions, du nombre 
de procédures disciplinaires ouver-
tes et du nombre de personnes qui 
figurent dans la base de données 
commune (BDC). Je ne demande 
pas du tout les données person-
nelles des personnes concernées. 
Pourquoi ces chiffres ne peuvent-ils 
pas être fournis? 
 
Dans le cadre de l'affaire Jürgen C., 
l'impression a été donnée que la 
Défense était peuplée de 
personnages d'extrême droite et de 
demi-nazis. C'est pourquoi j'aime-
rais savoir combien de personnes 
ont réellement été soupçonnées de 
sympathies avec l'extrême droite, 
en fin de compte. La population a le 
droit de connaître l'ampleur du 
phénomène, non? S'agit-il de 
quelques personnes ou de 200?  
 

05.04  Ludivine Dedonder, ministre: Vous dites "toute la Défense est 

considérée comme cela", mais j'ai toujours dit, et ce même lors de 
l'affaire Conings, que cela ne reflétait absolument pas le personnel de 
la Défense. 
 
Quant à donner des chiffres, je vous l'ai expliqué: je ne vous en donnerai 
pas. Toute une série de procédures sont en cours. Oui, rapporté aux 25 
mille personnes qui composent la Défense, le chiffre est minime. 
 

05.04 Minister Ludivine Dedonder: 

Dat is niet representatief voor het 
personeel van Defensie. Ik zal u 
geen cijfers geven. Er lopen proce-
dures. Het betreft een miniem 
aantal in vergelijking met de 25.000 
personeelsleden van Defensie.  
 

05.05  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, ik vind het heel 

vreemd dat het Parlement daar geen inzage in krijgt. Ik hoef niet te 
weten wie dat zijn. Dat heeft niets met privacy te maken, het is gewoon 
een aantal dat kan worden genoemd. Ik zie het probleem echt niet. Er 
wordt gezegd dat er tuchtprocedures aangespannen zijn. Hoeveel zijn 
dat er dan? Dat is volgens mij een normale vraag. Het valt volgens mij 
voor honderd procent onder het parlementaire controlerecht om dat bij 
de regering op te vragen. Daar heeft het staatsgeheim niets mee te 
maken. 

05.05  Theo Francken (N-VA): La 

demande de ces données relève du 
droit de contrôle parlementaire. 
Cela n'a rien à voir avec les secrets 
d'État. Je redéposerai ma question 
par écrit, en espérant que le SGRS 
finira par rendre publics ces chiffres.  
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Ik zal mijn vraag opnieuw schriftelijk indienen. Ik hoop dat met de ADIV 
nog eens kan worden bekeken welke cijfers wel kunnen worden 
vrijgegeven. Het betreft hier uiteraard geen privacyschending. We 
hebben dat geregeld, ook bij vreemdelingenzaken krijgen we soms te 
maken met delicate zaken. Dit valt echt niet onder de geheimhouding, 
onder geen enkele wet. Dit is puur parlementaire controle. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De vijfde PESCO-golf" 

(55037812C) 

06 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La cinquième vague dans le cadre 

de la CSP" (55037812C) 
 

06.01  Theo Francken (N-VA): Op 23 mei voegde de Raad 11 nieuwe 

projecten toe aan de lijst van PESCO, de zogenaamde vijfde golf. Voor 
België was het alleszins een magere oogst, met volgens de pers enkel 
een directe participatie in het Role 2-veldhospitaal onder leiding van 
Spanje en een observatorschap voor het Franse project voor een 
European Defense Airlift Training Academy, EDA-TA. Projecten zoals 
bescherming van kritieke zeebodeminfrastructuur lieten we links liggen. 
 
Kunt u bevestigen dat we deelnemen aan de twee projecten in de vijfde 
PESCO-golf? België wordt immers niet vermeld op de projectpagina's. 
Wat is de rol die België in het Role 2-veldhospitaalproject wil spelen? 
Welke investering staat hier tegenover? 
 
Kunt u de keuze verantwoorden van deze twee projecten, gelet op de 
opportuniteiten die er voor ons land en zijn industrie lagen in het 
versterken van zijn capaciteiten in het beschermen van onder-
waterinfrastructuur, de voortzetting van het UGS-project waar we wel in 
eerste fase via de KMS aan deelnamen, of het Next Generation Medium 
Helicopterproject gelet op onze toekomstige aankoop? 
 
Gelet op het feit dat we niet mee in het PESCO-project zijn gestapt en 
dat de NAVO beslist heeft om haar Centre of Excellence hieromtrent in 
Londen te vestigen, heeft ons land volgens u de kans gemist om mee 
de leiding te nemen over de bescherming van zijn kritieke infrastructuur 
op zee? 
 

06.01  Theo Francken (N-VA): Le 

23 mai 2023, 11 nouveaux projets 
ont été ajoutés à la liste de la 
coopération structurée permanente 
(CSP). 
 
Est-il exact que la Belgique prend 
part à deux de ces projets? 
Pourquoi a-t-on choisi précisément 
ces deux projets? Quel rôle la 
Belgique jouera-t-elle dans l'hôpital 
de campagne Role 2? De quel 
investissement cet hôpital de 
campagne fait-il l'objet? La Belgique 
a-t-elle raté l'occasion de prendre le 
commandement de la protection de 
ses infrastructures critiques en 
mer?  
 

06.02 Minister Ludivine Dedonder: De Belgische betrokkenheid bij 

PESCO-projecten wordt jaarlijks geëvalueerd door de Defensiestaf. De 
evaluatie van de projecten van de vijfde golf is momenteel in voorbe-
reiding bij de Defensiestaf. Aangezien de Belgische beslissings-
procedure nog niet is afgerond, wordt België nog niet vermeld op de 
projectpagina’s. Defensie is van plan om aan drie projecten als 
deelnemer te participeren, zijnde het Role 2 Forwardproject, het Critical 
Seabed Infrastructure Protectionproject en het European Union Military 
Partnershipproject. De deelname als waarnemer aan de projecten 
Strategic Air Transport for Outsized Cargo en European Defence Airlift 
Training Academy wordt eveneens overwogen. 
 
Wat het Unmanned Ground Systemsproject betreft, worden er 
verschillende technologische pistes gevolgd door de Defensiestaf. Een 
toekomstige deelname aan dit project blijft echter mogelijk. 
 
Het next generation medium helicopter project wordt momenteel vanop 
afstand gevolgd. De huidige prioriteit is de uitwerking van het STAR-

06.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: L'État-major de la Défense 
prépare actuellement l'évaluation 
des projets de la cinquième vague. 
La procédure décisionnelle belge 
n'est pas encore terminée. 
 
La Défense a l'intention de prendre 
part à trois projets: Role 2 Forward, 
Critical Seabed Infrastructure 
Protection et le European Union 
Military Partnership. La partici-
pation, en qualité d'observateur, 
aux projets Strategic Air Transport 
for Outsized Cargo et European 
Defence Airlift Training Academy 
est également envisagée. L'État-
major de la Défense suit différentes 
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plan met de introductie van verschillende nieuwe helikoptercapaciteiten. 
In februari 2023 werd een critical undersea infrastructure coordination 
cell opgericht in het NAVO-hoofdkwartier in Evere. 
 
Daarnaast beslisten de ministers van Defensie op 16 juni 2023 tot de 
oprichting van een maritiem centrum voor de veiligheid van onderzeese 
kritieke infrastructuur. Dat centrum zal worden ondergebracht bij het 
hoofdkwartier van MARCOM te Northwood in het Verenigd Koninkrijk. 
 

pistes technologiques dans le cadre 
du projet Unmanned Ground 
Systems. Une participation future à 
ce projet reste toutefois possible.  
 
Pour l'instant, nous suivons de loin 
le projet d'hélicoptère moyen de 
nouvelle génération. La priorité 
actuelle est la mise en œuvre du 
plan STAR, qui comprend l'introduc-
tion de différentes nouvelles 
capacités héliportées. En février 
2023, une cellule de coordination 
pour les infrastructures sous-
marines critiques a été créée au 
quartier général de l'OTAN à Evere. 
 
Le centre maritime pour la sécurité 
des infrastructures sous-marines 
critiques sera basé au Royaume-
Uni. 
 

Président: Steven De Vuyst. 
Voorzitter: Steven De Vuyst. 
 

06.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, ik vind het heel 

vreemd dat wij niet in het PESCO-project zitten voor de kritieke 
zeebodeminfrastructuur. Die keuze vind ik vreemd, omdat wij daar net 
op konden inzetten. In Oostende hebben we bijvoorbeeld het centre of 
excellence. We missen dat nu volledig, want het gaat naar Londen. 
 
Daarnaast is de oogst zeer mager. Er komen mogelijk twee projecten, 
en UGS bij KMS zal nog verder bekeken worden. Dat vind ik persoonlijk 
veel te mager voor een regering die constant spreekt over Europese 
defensiesamenwerking en een Europese defensie. In dat geval moet 
ook maximaal ingezet worden op het PESCO-project, maar dat doen 
we dus niet. Zeker voor de kritieke onderwaterinfrastructuur is dat 
absoluut een gemiste kans. 
 

06.03  Theo Francken (N-VA): 

Bien que nous disposions d'un 
centre d'excellence à Ostende, 
nous ne sommes pas associés au 
projet PESCO concernant les infra-
structures sous-marines critiques. 
Par ailleurs, pour un gouvernement 
qui n'a que la coopération europé-
enne en matière de défense et la 
défense européenne à la bouche, la 
récolte s'avère bien maigre.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het MAWI in Roemenië" 

(55037813C) 

07 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La MAWI en Roumanie" (55037813C) 

 

07.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, het Bataljon 

Bevrijding - 5 Linie vertrok op 26 juni vanaf Melsbroek naar Roemenië 
als onderdeel van de Forward Land Forces. Ze moesten echter nog een 
paar dagen wachten op hun wapens, die werden nagestuurd. Er 
bereikten ons geruchten dat onze militairen voor de beveiliging van 
infrastructuur en materieel op zeer primitieve instrumenten aangewezen 
waren. 
 
Mevrouw de minister, kunt u bevestigen dat er logistieke problemen zijn 
met de ontplooiingen in Roemenië en dat er in dit geval eenheden 
geheel onbewapend werden uitgestuurd? 
 
Kunt u een overzicht geven van de moeilijkheden die Defensie 
ondervindt bij haar ontplooiing in Roemenië op het vlak van transport, 

07.01  Theo Francken (N-VA): Le 

26 juin 2023, le Bataillon Libération 
est parti en Roumanie dans le cadre 
de la mission Forward Land Forces. 
Les armes ont été envoyées par la 
suite. La ministre peut-elle confir-
mer qu'à la suite de problèmes, des 
unités ont été envoyées sur le 
terrain sans armes? Peut-elle faire 
le point sur les difficultés qui ont été 
rencontrées lors du déploiement en 
Roumanie sur le plan du transport, 
du logement et du bien-être des 
militaires? 
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huisvestiging en welzijn? 
 
Gelet op het feit dat de ontplooiing in Roemenië in de komende jaren 
van een meer permanente aard wordt, hoe bent u er met de partners 
en het gastland Roemenië bij betrokken om de militaire mobiliteit door 
Transsylvanië te verbeteren? Welke projecten en investeringen betreft 
het? 
 
Kunt u bevestigen dat we in onderhandeling zijn met Roemenië voor de 
oprichting van een MAWI, een Multinational Ammunition Warehousing 
Initiative, waarbij we onze wapens en munitie mogen prepositioneren 
en aldus de logistieke druk enigszins verlichten? Zo ja, wat is het 
tijdschema dat we hanteren om het MAWI operationeel te krijgen? 
 
Kunt u bevestigen dat we eveneens in onderhandeling zijn om een 
MAWI op te richten in Litouwen? Zo ja, wat is het tijdschema? 
 

 
La mission en Roumanie devrait 
acquérir un caractère plus perma-
nent. Comment améliorer la mobilité 
des militaires en Transylvanie? 
Quels investissements sont prévus? 
Est-il exact que des négociations 
ont lieu tant avec la Roumanie 
qu'avec la Lituanie pour le 
développement d'une Multinational 
Ammunition Warehousing Initiative 
(MAWI)? Quand les MAWI seront-
elles opérationnelles?  
 

07.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, de ontplooiing 

van detachementen gebeurt volgens het proces van Reception, 
Staging, Onward Movement and Integration, waarbij personeel en 
materieel vaak via verschillende vectoren en op verschillende 
tijdstippen de inzetregio bereiken. Een detachement wordt pas 
operationeel inzetbaar verklaard na de integratie van het materieel en 
het personeel ter plaatse. 
 
Bij de ontplooiing in het kader van de Forward Land Forces Romania 
liep een treintransport dat militaire voertuigen transporteerde wegens 
redenen extern aan Defensie vertraging op. De beveiliging van het 
kamp zelf in Roemenië is bovendien een exclusieve bevoegdheid van 
het gastland. Met uitzondering van de vertraging van het treintransport 
verloopt het transport van personeel en materieel volgens plan. 
 
Tijdens een rotatie van detachementen kan het comfort van de 
huisvesting door de dubbele bezetting tijdelijk onder druk komen te 
staan. Mede door de nog geplande infrastructuurwerken zal het comfort 
verder toenemen. Defensie voorziet in voldoende materiaal voor 
welzijn. Tijdens de opbouwfase is dat nog niet onmiddellijk en volledig 
beschikbaar, maar dat is slechts een tijdelijk gegeven.  
 
De militaire mobiliteit binnen een land is een verantwoordelijkheid van 
het gastland. Het gebruik van het Roemeense verkeersnet door 
elementen van de Belgische Defensie gebeurt steeds in coördinatie met 
het gastland.  
 
Sinds maart 2023 voert België samen met de andere betrokken landen 
onderhandelingen voor de oprichting van een MAWI in Roemenië. 
Volgens de planning zou die MAWI met opslagcapaciteit voor munitie 
eind 2023 operationeel moeten zijn. Er loopt een gelijkaardig initiatief 
voor de ingebruikname van een MAWI in Litouwen tegen eind 2023.  
 

07.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: Dans le cadre du déploiement 
d'un détachement, le personnel et le 
matériel ne sont pas nécessaire-
ment acheminés par le même 
itinéraire ni au même moment. Un 
détachement n'est opérationnel que 
lorsque tant le personnel que le 
matériel sont prêts. 
 
Lors du déploiement des Forward 
Land Forces Romania, un transport 
ferroviaire de véhicules militaires a 
été retardé. Pour le reste, le trans-
port de personnel et de matériel se 
déroule comme prévu. La sécurisa-
tion du camp relève de la compé-
tence exclusive du pays hôte.  
 
Lors de la rotation de détache-
ments, une double occupation a 
lieu, ce qui met temporairement 
l'hébergement sous pression. Des 
travaux d'infrastructure sont prévus 
pour accroître le confort. La 
Défense prévoit du matériel 
suffisant pour le bien-être, mais il 
n'est pas immédiatement disponible 
durant la phase de construction. La 
mobilité militaire est de la respon-
sabilité du pays hôte. L'utilisation 
des routes roumaines par notre 
armée est organisée en coordi-
nation avec la Roumanie. 
 
La MAWI en Roumanie devrait être 
opérationnelle fin 2023, comme 
celle en Lituanie. Nous menons des 
négociations à cet effet.  
 

07.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, op zich begrijp ik 

natuurlijk dat er logistieke problemen kunnen opduiken. Dat kan men 
niet voorzien, bijvoorbeeld een vertraging van een treintransport, maar 

07.03  Theo Francken (N-VA): J'ai 

compris que nos militaires n'avaient 
aucune arme avec eux. Je 
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het lijkt mij toch vreemd dat er niets van wapens is meegegaan bij de 
eerste zending. Ik weet niet hoe dat komt. Ik heb begrepen dat daar ook 
Nederlanders zijn en dat zij vanaf dat zij daar waren effectief wapens 
en munitie hadden, maar voor ons was dat blijkbaar niet zo. Ik weet niet 
of wij ze nu wel al hebben. Misschien komen ze vandaag aan, maar het 
zijn toch rare toestanden. Wij willen de oostgrens beschermen, maar de 
eerste tien dagen van onze aanwezigheid is er niets om de mensen te 
bewapenen. Ik kan mij indenken dat sommige mensen daar eens goed 
mee zouden lachen. Ik vind dat vreemd. Het lijkt mij nogal logisch dat 
men wapens meestuurt als men militairen stuurt, zodat ze daar geen 
veertien dagen op moeten wachten. Het kan zijn dat men misschien niet 
alles meestuurt, maar toch een aantal dingen. Ze hebben ter plaatse 
blijkbaar al bewakingsopdrachten moeten doen en zonder wapens is 
dat nogal belachelijk natuurlijk. De Nederlanders hadden direct alles 
mee. Ik hoop dat dit in de toekomst vermeden kan worden. Er kan 
logistiek altijd iets mislopen, maar dan moet er toch een plan B of C zijn.  
 

comprends que le matériel soit 
envoyé séparément, mais l'absence 
totale d'armes me paraît étrange. 
Comment pouvons-nous envoyer 
des militaires pour protéger la 
frontière orientale s'ils ne sont pas 
armés pendant les 10 premiers 
jours? Les Néerlandais avaient tout 
l'équipement nécessaire dès le 
départ.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het einde van MINUSMA" 

(55037815C) 

08 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La fin de la MINUSMA" (55037815C) 

 

08.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, de junta 

beschuldigt MINUSMA ervan een instrument van Frankrijk te zijn om de 
Fransen te helpen terugkeren naar Mali, en vraagt de terugtrekking. De 
VN-Veiligheidsraad stemde er op 30 juni mee in om de 10 jaar durende 
vredesmissie in Mali, MINUSMA, te beëindigen. Op basis van een 
Franse resolutie begon de afbouw van de operatie daags nadien. Ze zal 
eindigen met de volle terugtrekking van de 15.000 blauwhelmen tegen 
het einde van het jaar. Defensie hield nog een minimaal aantal troepen 
ter plaatse actief, ter ondersteuning van de missie in Bamako en Gao. 
 
De missie van Defensie loopt nog tot eind dit jaar. Maken wij deel uit 
van de versnelde terugtrekking? Zo ja, wanneer zullen wij onze mensen 
terugtrekken? 
 
Heeft het einde van deze operatie invloed op onze andere missies in 
het land, EUTM en DAS? Gaan we ook daar naar een versnelde terug-
trekking en evacuatie? Indien niet, zijn er voldoende veiligheids-
garanties zonder de VN-missie om er te kunnen blijven? 
 
Gelooft u dat een ordelijke en veilige terugtrekking van westers 
personeel mogelijk is in deze omstandigheden? Of wacht er op militair 
vlak een Afghanistanscenario? 
 
Wat is de analyse van Defensie van het effect op de veiligheidssituatie 
in de bredere Sahelregio indien het Westen zich volledig terugtrekt? 
 

08.01  Theo Francken (N-VA): La 

junte malienne accuse la mission 
MINUSMA de l'ONU d'être un outil 
pour faciliter le retour des Français 
au Mali. Le 30 juin 2023, le Conseil 
de sécurité de l'ONU a décidé du 
retrait des casques bleus d'ici la fin 
de l'année. 
 
Les troupes belges font-elles partie 
de ce retrait accéléré? La fin de 
cette opération affectera-t-elle nos 
autres missions dans le pays? La 
ministre croit-elle en la possibilité 
d'un retrait ordonné et sûr du 
personnel occidental? Qu'en est-il 
de la sécurité au Sahel si l'Occident 
se retire complètement?  
 

08.02 Minister Ludivine Dedonder: Het einde van MINUSMA, waartoe 

werd beslist binnen de VN-Veiligheidsraad, zal automatisch ook het 
einde betekenen van de Belgische deelname aan deze operatie. 
 
Het operationele commando van MINUSMA bestudeert momenteel in 
samenspraak met de deelnemende landen op welke manier en volgens 
welk tijdschema de terugtrekking het beste kan worden uitgevoerd. Ook 
EUTM Mali zal in samenspraak met de deelnemende landen 
bestuderen wat de impact van het einde van MINUSMA zal zijn op haar 
eigen missie. Daarnaast zal ook de Belgische DAS-missie zich 

08.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: La fin de la MINUSMA signifie 
également la fin de la participation 
belge à cette opération. Le com-
mandement opérationnel étudie 
actuellement comment et quand le 
retrait peut être effectué. L'EUTM 
Mali étudiera l'impact sur sa 
mission. La mission belge DAS 
devra également tenir compte des 
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afstemmen op de gevolgen van het verdwijnen van MINUSMA en de 
eventuele wijzigingen met betrekking tot de EUTM-missie. 
 
Het scenario van de terugtrekking uit Afghanistan is internationaal 
gekend en zal zonder twijfel in rekening worden gebracht bij het 
uittekenen van de plannen om een ordelijke en veilige terugtrekking uit 
Mali te realiseren. 
 
Het vertrek van MINUSMA staat niet gelijk aan de volledige terug-
trekking van de strategische partners uit de Sahelregio. 
 
Het is bovendien te vroeg om in te schatten wat de directe impact zal 
zijn van deze interne Malinese beslissingen en evoluties op de andere 
Sahellanden. 
 

conséquences de la fin de la 
MINUSMA.  
 
Les leçons tirées du retrait d'Afgha-
nistan seront certainement prises 
en compte lors de l'élaboration des 
plans de retrait. Le départ de la 
MINUSMA ne signifie pas un retrait 
complet de la région du Sahel. Il est 
trop tôt pour évaluer l'impact sur les 
autres pays de la région.  
 

08.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, de missie in Mali 

is eigenlijk compleet mislukt, ondanks alle inspanningen en goede 
intenties. De Fransen zijn er weg, de MINUSMA gaat er weg, de EUTM 
wordt opgedoekt en zelfs het DAS zal waarschijnlijk ook nog vertrekken. 
Misschien wordt zelfs onze diplomatieke post ter plaatse ook nog 
gesloten. 
 
Het is een complete mislukking, net zoals Afghanistan dat was. Laten 
wij vooral hopen dat de terugtrekking niet gebeurt zoals op de 
luchthaven van Kaboel, dat dat op een betere manier gebeurt, dat de 
terroristen in Mali ons niet wegjagen zoals de taliban ons hebben 
weggejaagd uit Afghanistan, met op het einde nog zo’n 13 Navy Seals 
die daar werden gedood door een bomaanslag van de extremistische 
taliban of van een splintergroep van een of andere jihadbeweging. Wij 
hopen dat dat niet gebeurt. Laten wij daarvoor alle voorbereidingen 
treffen. Ik reken ook op u, op uw partners en op de Defensiestaf om 
ervoor te zorgen dat iedereen daar veilig wordt weggehaald, zonder 
collateral damage of slachtoffers aan Westerse kant. 
 
Wij zullen ook zeker moet bekijken of alles veilig blijft verlopen voor 
onze ambassadeur en de DAS-missie ter plaatse en dat het niet de far 
west wordt. Het zou beter zijn om de post te sluiten dan hem open te 
houden en vroeg of laat een zwaar incident te hebben met diplomatiek 
personeel dat ontvoerd of getroffen wordt. 
 
Het is heel erg om te zien. Ik denk dat wij die emotie delen. Wat kan 
men er nog aan doen? Wij hebben ons best gedaan. U bent er ook 
geweest. Wij hebben er heel veel tijd en energie in gestoken, maar als 
zij niet willen, dan willen zij niet. 
 

08.03  Theo Francken (N-VA): La 

mission au Mali a complètement 
échoué. Les Français sont partis, la 
MINUSMA s'en va, la mission de 
formation de l'Union européenne 
(EUTM) au Mali est en train d'être 
dissoute et le détachement d'agents 
de sécurité (DAS) partira proba-
blement lui aussi. Notre poste 
diplomatique risque même d'être 
fermé. Espérons que le retrait se 
passera mieux qu'en Afghanistan. 
Nous devons nous assurer que tout 
le monde sorte de là en toute 
sécurité. La sécurité de notre 
ambassadeur et de la mission DAS 
doit également être assurée. On a 
consacré beaucoup d'énergie à ces 
opérations, mais s'ils ne veulent pas 
coopérer sur place, il n'y a aucune 
chance de voir aboutir les missions.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
Voorzitter: Theo Francken. 
Président: Theo Francken. 
 

09 Samengevoegde vragen van 

- Steven De Vuyst aan Hadja Lahbib (Buitenlandse Zaken, Eur. Zaken, Buitenlandse Handel en Fed. Cult. 
Instellingen) over "De vervanging van de kernwapens in Kleine-Brogel" (55037871C) 
- Steven De Vuyst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De vervanging van de kernwapens in Kleine-
Brogel" (55037874C) 

09 Questions jointes de 

- Steven De Vuyst à Hadja Lahbib (Affaires étrangères, Aff. eur., Commerce ext. et Institutions cult. 
fédérales) sur "Le remplacement des armes nucléaires à Kleine-Brogel" (55037871C) 
- Steven De Vuyst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le remplacement des armes nucléaires à Kleine-
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Brogel" (55037874C) 
 

09.01  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, 

vanochtend hadden we het er al kort over dat nucleaire ontwapening 
heel belangrijk blijft, zeker tegen de achtergrond van een potentiële 
nucleaire escalatie en van de eerst unilaterale terugtrekking door de 
Verenigde Staten en later ook door Rusland uit de ontwapenings-
verdragen. Daardoor zijn we eigenlijk terug naar af, dus de situatie bij 
de Koude Oorlog, toen de belangrijke ontwapenings- en wapen-
beheersingsarchitectuur tot stand is gekomen. 
 
In dat verband heb ik een vraag over de aanwezigheid van Amerikaanse 
nucleaire wapens in Kleine-Brogel, waar nooit bevestigend of 
ontkennend op wordt geantwoord. Blijkbaar is dat een publiek geheim. 
Hoe dan ook, daar zouden naar schatting twintig nucleaire bommen 
liggen. Nu hebben de Verenigde Staten onlangs aangekondigd dat zij 
het nucleaire arsenaal dat ze in bevriende landen stationeren, door 
tactische kernwapens zullen vervangen, namelijk B61-12-bommen. 
Volgens de Federation of American Scientists is er op Kleine-Brogel 
zelfs voldoende ruimte voor 44 van dergelijke tactische Amerikaanse 
kernwapens. 
 
Wanneer komen de nieuwe kernwapens naar Kleine-Brogel? Misschien 
liggen ze er al. Tijdens de commissie voor Landsverdediging van 
9 november 2022 hebt u bevestigd dat de Amerikanen bezig waren met 
de vervanging van hun Europese arsenaal. Wat is de stand van zaken? 
Zijn de nieuwe Belgische kernwapens al aangekomen? 
 
Hoeveel B61-12-kernwapens zullen er in België geplaatst worden? 
Vindt u niet dat de aanwezigheid van Amerikaanse kernwapens in 
België in strijd is met het Non-proliferatieverdrag, meer specifiek met 
artikel 2? Vindt u dat het een bijdrage is aan de wereldwijde nucleaire 
ontwapening wanneer een niet-officiële kernwapenstaat de plaatsing 
van dergelijke kernwapens van een bondgenoot op zijn grondgebied 
aanvaardt? 
 

09.01  Steven De Vuyst (PVDA-

PTB): Le désarmement nucléaire 
reste très important, surtout dans le 
contexte d'une escalade nucléaire 
potentielle, car de nombreux traités 
de désarmement ont été 
unilatéralement dénoncés, d'abord 
par les États-Unis, puis par la 
Russie. Nous sommes donc de 
retour à la case départ. Nous 
n'avons jamais obtenu de réponse à 
la question sur la présence d'armes 
nucléaires américaines à Kleine-
Brogel. On estime à 20 le nombre 
de bombes nucléaires qui y sont 
stationnées. 
 
Récemment, les États-Unis ont 
annoncé qu'ils remplaceront l'arse-
nal nucléaire stationné dans des 
pays amis par des armes nucléaires 
tactiques, en particulier des bombes 
B61-12. En fait, selon la Federation 
of American Scientists, il y a 
suffisamment d'espace à Kleine-
Brogel pour 44 armes nucléaires de 
ce type. Quand ces nouvelles 
armes nucléaires arriveront-elles à 
Kleine-Brogel, ou sont-elles déjà sur 
place? De combien d'armes s'agit-
il? La ministre n'estime-t-elle pas 
que la présence d'armes nucléaires 
américaines en Belgique constitue 
une violation du traité de non-
prolifération, et plus spécialement 
de l'article 2? Estime-t-elle que le 
stationnement d'armes nucléaires 
d'un allié contribue au désarme-
ment nucléaire mondial?  
 

09.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer De Vuyst, het 

operationele onderhoud van de Amerikaanse kernwapens die ten 
behoeve van de NAVO in Europa worden gestationeerd, is de nationale 
verantwoordelijkheid van de Verenigde Staten. Zij beslissen over de 
timing van het onderhoud, de vervanging en de informatie die ze 
daaromtrent meedelen. De Nuclear Sharing Arrangements, die de 
voorwaarts ontplooide wapens van de Verenigde Staten en de dual-
capable vliegtuigen inhouden, zijn volledig in overeenstemming met het 
Non-proliferatieverdrag. Die overeenkomst was al van toepassing, 
voordat het Non-proliferatieverdrag in werking trad. Alle staten die het 
Non-proliferatieverdrag onderschreven, hebben er mee over 
onderhandeld en ze aanvaard. 
 
Voorts blijven de voorwaarts ontplooide wapens altijd onder de 
volledige controle van de Verenigde Staten in overstemming met 
artikelen 1 en 2 van het Non-proliferatieverdrag. 
 

09.02  Ludivine Dedonder, minis-

tre: La maintenance opérationnelle 
des armes nucléaires américaines 
stationnées en Europe pour le 
compte de l'OTAN relève de la 
responsabilité nationale des États-
Unis. Ils décident du calendrier de 
maintenance et de remplacement et 
des informations qu'ils communi-
quent à ce sujet. Les accords de 
partage nucléaire sont pleinement 
conformes au Traité sur la non-
prolifération des armes nucléaires 
(TNP). Ces accords étaient déjà en 
place avant l'entrée en vigueur du 
TNP. Tous les États signataires du 
TNP les ont négociés. En outre, les 
armes déployées à l'avant restent 
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toujours sous le contrôle total des 
États-Unis, conformément aux 
articles 1 et 2 du TNP.  
 

09.03  Steven De Vuyst (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik bedank 

u voor uw weliswaar niet veelzeggende antwoord. Ik begrijp eruit dat de 
Verenigde Staten wel zullen beslissen wanneer ze onderhoud 
verrichten en vervangingen doen. Dat betekent ons land, wat zijn 
strategische autonomie betreft, grotendeels onder de nucleaire paraplu 
van de Verenigde Staten zit. 
 
U argumenteert dat we daarmee het Non-proliferatieverdrag niet 
overtreden, maar dat wordt op zijn minst gecontesteerd, want op die 
manier kunnen we in principe, zeker in de geest van dat verdrag, 
indirect controle verwerven over kernwapens. Ik hoef u niet te vertellen 
dat in het kader van Steadfast Noon gesimuleerd wordt hoe ook 
Belgische piloten nucleaire wapens afleveren. Dat is dus wel degelijk in 
strijd met het Non-proliferatieverdrag. Bovendien staat de Belgische 
houding in dat verband ook in schril contrast met het voornemen van de 
regering om een belangrijke bijdrage te leveren aan nucleaire 
ontwapening. Tegen de achtergrond van de oorlog in Oekraïne en de 
gewijzigde nucleaire doctrines waarbij tactische kernwapens meer 
inzetbaar worden gemaakt – er is 82 miljard dollar geïnvesteerd in het 
wereldwijde kernwapenarsenaal –, is dat een verontrustende evolutie. 
 
Het zou de regering en u ook sieren, mocht u, als het u echt menens is 
met nucleaire ontwapening, de bondgenoten en minstens de Verenigde 
Staten aansporen om opnieuw de bilaterale akkoorden met Rusland te 
sluiten en de ontwapenings- en wapenbeheersingsarchitectuur weer te 
versterken. België moet het verbodsverdrag op kernwapens eindelijk 
ondertekenen. Op die manier zullen wij ook aan de juiste zijde van de 
geschiedenis staan. 
 
Op de vraag of de kernwapens hier nu al dan niet zijn, krijg ik eens te 
meer geen antwoord. We hebben er het raden naar. Een democratisch 
debat daarover is blijkbaar niet mogelijk. 
 

09.03  Steven De Vuyst (PVDA-

PTB): La réponse de la ministre 
n'est pas très éclairante. L'autono-
mie stratégique de notre pays est 
largement liée au parapluie 
nucléaire américain. Selon la 
ministre, nous ne violons pas le 
TNP en agissant de la sorte, mais 
cela reste à voir car, dans la 
situation donnée, nous pouvons 
indirectement prendre le contrôle 
des armes nucléaires. Des pilotes 
belges participent à des exercices 
de livraison d'armes nucléaires. Il 
me semble que c'est une violation 
du TNP. En tout cas, cela contraste 
fortement avec l'intention de ce 
gouvernement de contribuer au 
désarmement nucléaire. Dans le 
contexte de la guerre en Ukraine, le 
fait que les doctrines nucléaires 
évoluent et que les armes 
nucléaires tactiques puissent être 
déployées plus facilement est une 
évolution inquiétante.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.21 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 21. 
 
  

 
 


